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OSEČANY V roce 2018 se 
rozhodl Matěj Stropnický 
spolu s Danielem Krejčí-
kem koupit zámek v Ose-
čanech a vdechnout mu 
život. Objekt se pro ně 
stal nejenom domovem, 
ale i posláním. Od samé-
ho počátku měli v úmyslu 

Vlastníci kulturních 
památek jsou blázni a já se 
mezi ně velice rád řadím, 
říká Matěj Stropnický

umožnit lidem zámek na-
vštěvovat, nechat je nasát 
atmosféru a kulturně obo-
hatit. Vyrazila jsem na zá-
mek za Matějem Stropnic-
kým, abychom probrali 
aktuální dění. 

Ofi ciálně jste na svém 

KRÁSNÁ HORA NAD VLTA-

VOU Praktická lékařka pro 
děti a dorost Lubomíra 
Vodňanská k 31. březnu 
v Krásné Hoře ze zdra-
votních důvodů ukončila 
svou lékařskou praxi. Měs-
to intenzivně jednalo s pří-
bramskou nemocnicí, aby 
za ni našlo náhradu.

„Aktuálně máme po-

depsanou nájemní smlou-

vu na ordinaci s Oblastní 

nemocnicí Příbram, která 

OHRADA Petr Čihák z Ohra-
dy, vesničky těsně navazu-
jící na Obděnice, nedávno 
absolvoval 

nejprestižnější norský 

závod v běhu na lyžích Bir-
kebeinerrennet (Birken), 
který vede z městečka 
Reny do lyžařského středis-
ka v Lillehammeru. Zeptala 

NALŽOVICE/CHLUM Lenka 
a Zdeněk Stárkovi jsou svoji 
už třicet dva let. Úctyhodný 
počet let na to, aby měli po-
cit, že si od sebe potřebují 
odpočinout. Zdeněk však 
neutíká do dílny a Lenka ne-

Kdybych se znovu 
narodil, zase bych 
byl kuchařem, říká 
Zdeněk Stárek

zalézá k seriálům. Naopak, 
pustili se společně do pod-
nikání. Mají za sebou první 
měsíc provozu obecní hos-
pody v Chlumu a smělé plá-
ny před sebou. Jaké to jsou?

PŘÍČOVY V hospodě U Šim-
ků v Příčovech se ve středu 
27. března konala beseda 
o díle Jakuba Krčína z Jel-
čan a Sedlčan a o zřícenině 
mlýna, který je dnes torzem 
kdysi mohutné technické 
stavby. Hlavní přednášející 

REGION Zvyšující se výskyt 
černého kašle se nevy-
hnul ani Sedlčansku. Podle 
mluvčí Státního zdravotní-
ho ústavu Štěpánky Čecho-
vé za jeho šířením nestojí 
uprchlíci, ale oslabená 

imunita po restrikcích, kte-
ré platily v době covidu.

Výskyt černého kašle 
byl potvrzen například v 1. 
ZŠ Sedlčany. „Spojil jsem 

se s hygienou v Příbrami 

a tam mi řekli, že se žád-

Černý kašel je 
v regionu potvrzen

né speciální opatření dělat 

nemusí. Informovali jsme 

všechny rodiče v aplikaci 

Bakalář, aby si více všímali 

kašlání dětí a v případě po-

třeby navštívili lékaře. Více 

SEDLČANY Téměř ideální 
vodácké počasí obdrželi 
jako dárek všichni vyzna-
vači splouvání potoků a řek 
z regionu i ze vzdálenějších 
míst, kteří se začali v neděli 
31. března už v ranních ho-
dinách scházet u sedlčan-
ského jezu před tradičním 
velikonočním splutím Mast-
níka. Na rozdíl od loňského 
roku nepršelo, dokonce ani 

Chceš být šťastný? Tak buď 
a na nic nečekej

jsem se jej na podrobnosti.
Jaké závody na běž-

kách už jsi v životě již 

absolvoval?

Byl autorem 
příčovského 
mlýna Jakub 
Krčín?

Město čeká 
na nového 
lékaře

Vodáci měli při 
velikonočním splutí 
Mastníka počasí jako 
na objednávku, na start jich 
dorazilo kolem tří stovek

nefoukalo, bylo slunečno, 
teplota vzduchu vyskoči-
la na příjemných patnáct 
stupňů, a tak jenom voda 
zůstala jako vždy hodně 
studená.

Slovo má otec 
zakladatel

A kolikátý ročník splutí 
Mastníka že se to konal? 

Ve Svatém Janu vzaly pomlázku do svých rukou ženy. Více na str. 6

Manželé Stárkovi se po dvaatřiceti letech společného života pustili 
i do společného podnikání.Pokračování na straně 3

Pokračování na straně 2

Pokračování na straně 2

Pokračování na straně 5

Pokračování na straně 3Pokračování na straně 4

Pokračování na straně 10
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SEDLČANY Nutrie žijí v po-
toce Mastník a v jeho oko-
lí. Minulý týden, když se 
na jeden den udělalo lepší 
počasí, byly vidět na bře-
hu potoka poblíž oválné 
cesty, která je kolem hřiště 
ve sportovním areálu Mrs-
košovna.

Nutrie je velký hlodavec 
původem z Jižní Ameriky. 
U nás se ze sporadického 
výskytu na několika málo 
lokalitách v posledních 
deseti letech postupně 
rozšířila do povodí řek 
v nížinách a místy i v pa-
horkatinách. Dospělé nut-
rie váží průměrně mezi 5 
až 8 kilogramy. Nutrie je 

zařazena na seznam sta 
nejhorších invazních dru-
hů podle Mezinárodního 
svazu ochrany přírody. 
Z pohledu odborníků jsou 
nutrie horší než potkani, 
s nimiž ve městech žijí 
v těsné a družné symbió-
ze. Nutrie do české krajiny 
nepatří, jde o nepůvodní 
druh, a pokud se přem-
noží, přináší i zdravotní 
rizika, protože jsou pře-
našeči nebezpečných ne-
mocí a škody na majetku. 
Ve svém důsledku může 
být v budoucnu ohrožena 
také hráz retenční nádrže 
v Sedlčanech, protože do-
chází k poddolování břehů 

díky značnému množství 
nor. I když si na přemno-
žení nutrií stěžuje řada 
měst v ČR, podle zákona je 
smí lovit pouze myslivec-
ká stráž nebo myslivecký 
hospodář, což omezuje 

případnou regulaci jejich 
populace.

Nutrie jsou sice roztomi-
lé, ale nekrmte je, podporu-
jete tak nárůst počtu mláďat 
v jednom vrhu. V Sedlča-
nech na Mrskošovně byla 

aktuálně vidět pouze tato 
pětičlenná rodinka, která 
se ovšem vůbec nebála 
procházejících lidí a zřejmě 
další skupinky budou také 
v jiných částech potoka.

Blanka Vilasová

REGION Podle výstrahy 
Českého hydrometeoro-
logického ústavu mělo 
v uplynulém týdnu foukat 
více než obvykle. Nakonec 
ale vítr v regionu škody ne-
páchal. 

„Od pondělí 25. března 

neevidujeme žádnou vý-

strahu na silný vítr v ORP 

Sedlčany. Byly dva zásahy 

na spadlé stromy. Tyto udá-

losti by s větrem souviset 

mohly, ale také nemuse-

ly,“ uvedl Tomáš Bakalář 
z HZS Středočeského kraje.

Upřesnil, že v úterý 
26. března v odpoledních 

hodinách šlo o nahnutý 
strom nad komunikací 
v obci Křepenice. Strom 
odstranila místní dobro-
volná jednotka pomocí 
motorové řetězové pily. 
K další podobné událos-
ti došlo o den později 
v Sedlci-Prčici, kde strom 
spadl na dráty telefonního 
vedení. „Místní dobrovol-

ná jednotka Sedlec-Prčice 

strom odstranila pomocí 

motorové řetězové pily, 

dráty byly neporušeny,“ 
upřesnil Bakalář.

Olga Trachtová 

Hadáčková

větráme ve třídách a více 

dbáme na dodržování hygi-

eny,“ popsal situaci ředitel 
Libor Novotný.

Žádná speciální opatře-
ní nezavádí ani jiné školy, 
což potvrzuje například ře-
ditelka petrovické ZŠ Hana 
Vošahlíková. Ředitelka 
ZŠ a MŠ Chlum Jaroslava 
Procházková podotýká, že 
by výskyt černého kašle 
do školy museli nahlásit 
rodiče nemocného žáka 
nebo dítěte, což se zatím 
nestalo.

Státní  zdravotnický 
ústav vydává již několik 

Černý kašel je 
v regionu potvrzen

týdnů statistiku výskytu 
s přesností na okresy. 
Příbramský okres spadá 
do střední kategorie s vý-
skytem od 20 do 40 naka-
žených osob na 100 tisíc 
obyvatel. V souvislosti 
s šířením nemoci stoupá 
také zájem o přeočko-
vání. Zvláštní pozornost 
očkování by podle léka-
řů měli věnovat těhot-
né ženy, lidé s chronic-
ky oslabenou imunitou 
a lidé žijící v jedné do-
mácnosti s nenaočkova-
nými kojenci. 

Olga Trachtová 

Hadáčková

Kdybych se znovu narodil, zase bych 
byl kuchařem, říká Zdeněk Stárek

čerstvě připravená. Když 
má restaurace až příliš vel-
kou nabídku, tuším za ní po-
lotovary a jídla z mrazáku.

To se u vás patrně ne-

nosí

Lenka: Vaříme jídla vždy 
naprosto čerstvá. Každý 
den. Všechno si připravuje-
me sami. I knedlíky. 

Lenko, a vy jste také 

vyučená kuchařka?

Lenka: Já jsem původ-
ní profesí sklářka. Foukala 
jsem sklo, vánoční ozdoby. 
To už je dávno. Ještě před 
dětmi.

Nechybí vám to? Ta 

tvůrčí činnost?

Lenka: Nechybí. Vaření 
je také tvůrčí.

Vaříte společně každý 

den?

Lenka: Jistě. Každé ráno, 
kromě neděle, brzy ráno 
vstaneme. Vyrazíme z Lí-
chov na Chlum a v půl sed-
mé už oba stojíme u plotny. 

Zdeněk: No a v neděli 
odpočíváme na zahradě. 
Grilujeme a plánujeme, 
co budeme v týdnu vařit 
(smích).

A jak jste se s chlum-

skou hospodou vlastně 

potkali?

Zdeněk: Původně jsme 
měli plán rozjet v Dublovi-
cích jídelnu. Jednání však tr-
valo dlouho, až z toho sešlo.

Lenka: Napadlo mě za-
volat do Chlumu, aniž bych 
byla vůbec tušila, že mají 

obecní hospodu už delší 
dobu volnou. Prostě jsem 
to zkusila, protože se to 
v Dublovicích stále nehýba-
lo a Chlum je blízko. 

Zdeněk: Od prosince 
jsme se zastupiteli jednali 
a na MDŽ už bylo otevřeno.

Jaký byl první den?

Lenka: Ten den jsme 
prodali šest obědů (smích). 
Teď už je to každým dnem 
lepší. Máme z toho velkou 
radost. 

Zdeněk: Plánujeme obě-
dy časem rozvážet. Máme 
poptávky od seniorů z okolí. 
Těm se snažíme vyhovět už 
nyní. Na rozvozy ve větším 
raději počkáme až po létě, 
abychom se mohli soustře-
dit na rozjezd první letní se-
zony. Ta myslím, a doufám, 
bude hodně náročná.

Najdete čas zorganizo-

vat v hospodě nějaké spo-

lečenské události? 

Lenka: Mám v hlavě dis-
kotéku pro starší a pokroči-
lé. Také bychom chtěli oži-
vit pouťové zábavy. 

Zdeněk: Můj osobní cíl 
je vařit sto obědů denně. 

Jak to tak vypadá, 

bude se asi měnit jmé-

no hospody na Hospodu 

u Stárků…

Lenka: Kdepak! Je to 
pěkná obecní hospoda. Stojí 
na krásném místě u kostela. 
Takže stále U Kostela. Tak to 
má být, a tak se nám to líbí. 

Lucie Kakosová

Lenko, Zdeňku, jste 

od fochu?

Zdeněk: Já už jsem se 
jako kuchař narodil. Táta jím 
byl a já měl jasno už od prv-
ní třídy. Jsem vyučený ku-
chař. Vařím celý život a rád. 
Kdybych se znovu narodil, 
zase bych byl kuchařem. Asi 
se to dědí geneticky. Dcera 
i syn rádi a dobře vaří. Jen 
se tomu nevěnují profesně. 
I když, myslím, že syn toho 
trochu lituje. 

Co vaříte nejraději?

Zdeněk: Omáčky.
Jaká je ta vaše nejoblí-

benější?

Zdeněk: Rajská!
Tu máte zrovna na dneš-

ním menu, že?

Lenka: Ano, dnes jsme 
rajskou vařili. Pak ještě 
bramborové knedlíky pl-
něné uzeným masem a sý-
rový špíz. Držíme se spíše 
české tradiční kuchyně. 

Tři nabídky v menu, 

tak je to u vás obvyklé?

Lenka: Zatím ano. V letní 
sezoně patrně něco přidá-
me. Myslím si ale, že to úpl-
ně stačí. Nemám ráda, když 
přijdu někam do restaurace 
a dostanu na palec tlustý 
jídelní lístek. Listuji tam 
a zpátky a vlastně ani nevím, 
kterou z dvaceti nabízených 
minutek si mám vybrat. 

Zdeněk: Při tak široké 
nabídce není možné, aby 
všechna nabízená jídla byla 

Potok Mastník je útočištěm rodinky nutrií

Rodinka nutrií u potoka Mastník

O dva padlé stromy se 
postarali dobrovolní hasiči

Dokončení ze strany 1

Dokončení ze strany 1
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Zabezpečovací zařízení, kamerové systémy, přístupové systémy. E-mail: info@nes.cz, tel.: 603 504 097

SEDLČANY Prostřednictvím 
ankety na webu nebo hlaso-
vacími lístky v kavárně Café 
Bella v Sedlčanech jsem se 
od 20. do 28. března ptala 
na váš názor, jak se díváte 
na nápad města trvale pře-
místit slavnosti Rosa z ná-
městí TGM do Luční ulice?

Ankety na webu se zú-
častnilo 76 respondentů, 
42,9 % z nich za žádných 

okolností nesouhlasí s pře-
místěním oslav do Luční 
ulice, 16,9 % souhlasilo s pře-
místěním pouze pro tento 
rok, 23,9 % souhlasilo s trva-
lým přemístěním do Luční 
ulice, 9,1 % nezáleží na tom, 
kde se slavnosti budou ko-
nat. V kavárně nebyla tak 
velká účast, napočítali jsme 
celkem 47 hlasovacích líst-
ků. I tady výsledky ankety 

vypovídají o nesouhlasu 
s přemístěním slavností – 
42 hlasů. Pět lidí má zájem 
o trvalé přemístění do Luční 
ulice. Jiné názory se zde ne-
objevily. 

Anketní průzkum ukázal, 
že většina hlasujících pre-
feruje, aby slavnosti Rosa 
i nadále zůstaly na sedlčan-
ském náměstí TGM.

Vanda Bruckner

Přítomní vodáci, ačkoliv 
mnozí z nich jsou pravidel-
nými účastníky velikonoč-
ního srazu u jezu, jenom 
krčili rameny, a tak jsme 
uvítali přítomnost vodáka 
Pavla Slaninky ze Suchdo-
la, duchovního otce splou-
vání potoka na trase Sedl-
čany–Radíč a na Kasárna.

„Právě teď jsem se s ka-

marády dohadoval, jestli se 

první ročník konal v roce 

1988, nebo na jaře o rok 

později,“ odpověděl Pavel, 
který dostal vodáckou pře-
zdívku Špek. „Vzpomínám 

si, že tehdy jelo dvacet čtyři 

lodí. Všechno vzniklo tak, že 

jsme se v hospodě domluvili, 

že by hladina potoka mohla 

být jednou za rok posílena 

vodou z retenční nádrže 

a my že bychom tak mohli 

v Sedlčanech založit novou 

vodáckou tradici. Já už jsem 

předtím na podobné srazy 

vodáků jezdil na několik ji-

ných míst, takže jsem s pořá-

dáním těchto akcí už nějaké 

zkušenosti měl.“ 

Slaninka připomněl, že 
rok od roku se počet účast-
níků splutí velikonočního 
Mastníka zvyšoval, zatím-
co prvotní nadšení původ-
ních pořadatelů opadáva-
lo. Celá akce přinášela totiž 
spoustu povinností, jako 
je prořezání okolí potoka, 
úprava jezu, zajištění spla-
venek, připouštění vody 
a podobně. Přesto Pavel 
Slaninka v úloze hlavního 
pořadatele působil dvacet 
ročníků a potom předal po-
myslné pádlo fi rmě Želez-

Vodáci měli při velikonočním splutí 
Mastníka počasí jako na objednávku, 
na start jich dorazilo kolem tří stovek

ný a půjčovně lodí Samba. 
„Teď už si splutí potoka uží-

vám jako jeden z účastníků 

akce. Manželka mi říká, 

že jsem blázen, že mě z té 

lodě budou muset vyndat, 

a já jí odpovídám: dovedeš 

si představit, že já, kovaný 

vodák, bych tam přišel je-

nom jako divák a stál tam 

na suchu?“ doplnil s úsmě-
vem zakladatel sedlčanské 
tradice. 

Ze štosu 
splavenek jich 
zbylo jen několik

Jako každý rok, také letos 
měli organizátoři ze Samby 
spočítáno, kolik toho vodá-
kům zapůjčili a kolik vydali 
splavenek, tedy samolepek, 
potvrzujících účast na akci. 
Měli jich připravený pěkně 
vysoký štos a zbylo jich 
pětadvacet. „Půjčili jsme 

dvě stě pádel a další vodáci 

měli všechno svoje. Odha-

dujeme proto, že na trasu 

vyrazilo kolem tří stovek 

vodáků,“ svěřili se na star-
tu pořadatelé.

Na trať se vydávali jed-
notlivci, dvojice, i větší sku-
piny, a zatímco někteří vo-

dáci byli skutečně sváteční, 
další už zcestovali pořádný 
kus světa. „Já jsem přijel se 

svým synem ze Sedlce-Pr-

čice. Velikonočního splutí 

Mastníka se neúčastním pra-

videlně, jenom když je hez-

ké počasí,“ řekl nám u jezu 
vodák s přezdívkou Stéblo, 
a na otázku, zda splouval 
už i jiné toky, odpověděl: 
„Ano, například na Korsi-

ce a s partou vodáků jsem 

splouval řeky ve všech alp-

ských zemích.“ 

Hned vedle Stébla jsme 
zastihli Báru Zmekovou 
z Prahy, která přijela na vo-
dáckou akci do Sedlčan 
za svojí kamarádkou Janou 
Vlkovou. Bára měla s se-
bou plakát s nápisem Jedi-
ný na světě, a tak jsme se 
jí zeptali, co nápis zname-
ná. „Jedná se o pozvánku 

na křest mého nového alba, 

který se bude konat v praž-

ském paláci Akropolis. Je to 

již moje třetí album,“ vysvět-
lila Bára – zpěvačka, sklada-
telka, pianistka a v neděli 
i účastnice splutí Mastníku, 
která jezdila na vodácké tá-
bory už ve svém dětství.

David Myslikovjan

Marie Holečková, Jan Dou-
bek a bývalý starosta Příčov 
Pavel Nevlida, vyprávěli 
nejen o historii unikátního 
mlýna v Příčovech. Vyda-
vatelka Marie Holečková 
je spoluautorkou knihy Ta-
jemné životy Jakuba Krčína 
a Jan Doubek předsedou 
sekce větrné mlýny při 
Technickém muzeu v Brně.

Příčovy se pyšní největ-
ším větrným mlýnem nejen 
u nás, ale v celé Evropě, 
jak to v roce 1995 vyhod-
notili specialisté na holand-
ské větrné mlýny. Besedu 
otevřel a přítomné přivítal 
příčovský starosta Michal 
Jiráček. Přítomen byl také 
současný a nyní jediný maji-
tel torza větrného mlýna Petr 
Kopidlanský. 

Marie Holečková ve zkrat-
ce zmínila život a dílo Jaku-
ba Krčína, jak jej zachytila 
v knize. Ta 
je napsána 
podle po-
s l e d n í c h 
zjištění z ar-
chivů a sna-
ží se vyvrá-
tit některé 
báje, které 
okolo oso-
by Jakuba 
Krčína kolu-
jí, například 
o jeho spřa-
žení s čertem. Autorka před-
stavila svou poslední pub-
likaci věnovanou tomuto 
významnému staviteli ryb-
níků v Českých zemích, ale 
také člověka, který v době, 
kdy všichni hledali cestu 
získání zlata ze všemožných 
látek v alchymistických díl-
nách, se snažil z různých 
rud získat jiné velmi důleži-
té suroviny – kovy. 

Hlavním tématem stře-
deční besedy byla otázka, 
kdo nechal postavit větr-
ný mlýn u Příčov a zda to 
mohl být sám Krčín. Podle 
výzkumů, opírajících se 
o staré záznamy, je pří-
čovský mlýn starší, než se 
původně předpokládalo 
a postavit jej zřejmě nechal 

Byl autorem příčovského 
mlýna Jakub Krčín?

právě rožmberský regent 
Jakub Krčín, jemuž v té 
době patřily i Sedlčany. 

Na besedě se promítal 
také sedmý díl z osmidílné 
série Vodní svět Jakuba Krčí-
na z produkce CS History, na-
točený režisérem Otomarem 
Dvořákem dle předlohy Ma-
rie Holečkové. Díl se věnuje 
životu a dílu Jakuba Krčína 
v Sedlčanech a okolí.

Jiří Doubek hovořil 
o renovaci a záchraně ně-
kterých mlýnských objek-
tů v České republice, ale 
i o možné historii torza 
mlýnu u Příčov. Majitel 
mlýna Petr Kopidlanský 
promluvil o zachování tor-
za mlýna ve stávající podo-
bě, který chce ponechat 
přístupný veřejnosti. Mno-
haletý starosta obce Pří-
čovy Pavel Nevlida shrnul 
snahy o záchranu mlýnu 
na začátku devadesátých 

let – mnohdy i proti názo-
rům některých tehdejších 
památkářů.

Besedu navštívil i sedl-
čanský starosta Ivan Jane-
ček. „Se spoluautorkou kni-

hy jsem se již setkal, a proto 

jsem si chtěl ještě jednou 

poslechnout argumenty pro 

možné spojení regenta Ja-

kuba Krčína s jedním z nej-

krásnějších větrných mlýnů 

holandského typu v celé 

Evropě. A to hlavně proto, 

že torzo tohoto technického 

skvostu stojí právě nedaleko 

Příčov a od dětství jsem měl 

možnost ho sledovat, když 

jsem okolo něj chodíval, ale 

i jezdil s rodiči k rybníku Mu-

sík,“ svěřil se Janeček.
Blanka Vilasová

Jaký je váš názor na přemístění slavností Rosa?

Při splouvání Mastníku dochází ke kontaktům lodí jen málokdy.

Torzo větrného mlýna v Příčovech

Dokončení ze strany 1
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V nedávné době tu byl 
případ, kdy se nám poda-
řilo přesvědčit památkáře 
o opaku, právě v případě 
malby ve 2. patře. Nalezli 
jsme totiž pomocí průzku-
mu omítek krásnou vedutu 
zámku, takzvaně pohled 
na zámek z doby před 
barokní dostavbou. Tedy 
nejstarší pohled, který je 
doposud známý, někdy 
z konce 17. století, což je 

velice cenné. Je to jedna 
z perel, kterou návštěvníci 
nově mohou také vidět.

Nezasahují renovace 

zásadně do jedinečnosti 

zámku? 

Tento zámek, ačkoliv se 
to nemusí na první pohled 
zdát, oplývá ohromnou au-
tentičností. Za komunistů tu 
byl sklad zdravotnických 
potřeb, takže nedošlo k zá-
sadním velkým úpravám, 
které by znehodnotily in-
teriér. Zůstaly tu původní 
podlahy, dveře i výmalby. 
Za doby komunistů stěny 
pouze přetřeli novou vá-
pennou vrstvou, ale nic 
se neškrábalo, takže to jde 
obnovit bez větších zásahů. 
Dále bylo ponecháno pů-
vodní schodiště a ozdobné 
mříže. Jednoduše mnoho 
detailů, které dohromady 
ucelují dojem. Co se týče 
časové náročnosti, je to 
veliká zkouška trpělivosti 
a běh na dlouhou trať, po-
kud se tomu člověk sna-
ží vdechnout řemeslnou 
úroveň, s jakou to bylo 
původně postaveno. A o to 

se snažíme. Navíc s rekon-
strukcí nepospíchám. Když 
to bude za deset, patnáct 
nebo více let, tak mi to ne-
vadí. Hlavně, aby to byla 
kvalitně odvedená práce. 
Ono všeobecně, buďme 
upřímní, zámek není na vý-
dělek. Není to ale ani černá 
díra na peníze, kdy peníze 
házíte z okna a nic se nedě-
je. Tady se děje mnohé, ale 
rozhodně to nemá žádnou 

návratnost. Pro mě je to 
snaha o záchranu kulturní-
ho dědictví. Zároveň je to 
zábava, ale hlavně práce, 
protože tomuto je třeba se 
věnovat každý den alespoň 
trochu nebo skoro pořád.

Předchozí roky jste vy 

i Daniel spolu vždy účin-

kovali ve vašich předsta-

veních. Jak to nyní bude 

s šestým ročníkem diva-

delního léta? Máte již do-

mluvený program?

Program máme již vy-
myšlený. Jednak budeme 
znovu hrát hru, ve které 
jsme s Danem spolu, což je 
Kalifornská mlha. Jedná se 
o detektivní komedii z umě-
leckého prostředí, protože 
se vyšetřuje pravost obrazu 
Jacksona Pollocka, což byl 
abstraktní malíř, a já tam 
hraju takového nafoukané-
ho uměleckého kritika. Dan 
hraje ženu, která vlastní 
obraz, o jehož pravosti se 
spekuluje celou dobu. Di-
váci se na toto představení 
rádi vracejí, jelikož je to zá-
bavné a trochu detektivka. 
K tomu Dan slíbil několikrát 

zahrát dojemné monodra-
ma (tedy hru pro jednoho 
herce) Všechny báječné 
věci. A pak chystáme hru, 
úplnou novinku, kde Dan 
nehraje. Mohu prozradit, 
že tu hru režíruje můj otec 
a jmenuje se Na miskách 
vah. Je to drama s velkou 
dávkou ironie, text je na-
prosto senzační, hra je pro 
šest herců. Diváci budou 
mít možnost pozorovat fas-
cinující dialog německého 
dirigenta, který se zapletl 
s nacisty a ta hra samotná je 
vyšetřování toho, jak moc 
se opravdu zapletl. Vyšet-
řování po osvobození vede 
americký voják. Ten název 
Na miskách vah vyjadřuje 
to, že pravda těch postav je 
nejednoznačná. Obě strany 
mají nějakou míru své prav-
dy. Dirigent se hájí a ten 
voják, co vede výslech, ho 
konfrontuje s fakty. Je zde 
spousta otázek, které jsou 
v mnoha ohledech skvělé 
a je to souboj dvou přístu-
pů k životu.

Kolik vás odhadem 

čeká hracích dní? 

Myslím si, že takových 
15 až 16 představení za léto 
proběhne. Chci ve stavbě 
pokračovat, tak musíme 
hrát, abych mohl ufi nanco-
vat další opravy. Neprodá-
váme lístky na místo, pro-
to doporučuji vždy přijít 
o hodinku dříve. Lidé se 
mohou v klidu usadit, dát 
si skleničku, naladit se…je 
to přeci jen příjemný letní 
podvečer. 

Bulvární média infor-

movala o rozchodu mezi 

vámi a Danielem. Nehro-

zí tak prodej zámku?

My s Danem jsme se do-
mluvili, že se k tomu nebu-
deme veřejně vyjadřovat. 
Bulvár si stejně bude psát 
co chce, úplně si vymýšlel. 
Záměrně jsme se tedy do-
mluvili, že na to nebudeme 
reagovat. Až budeme chtít 
něco k tomu říct, tak to řek-
neme. Ale jak vidíte, v tuto 
chvíli vše pokračuje dál.

Jaké další renovace 

tedy plánujete? 

Nyní je období, kdy se 
musí dopřesnit rozpočty 
a dojednat podmínky sta-

vebních prací. Je třeba uza-
vřít smlouvy s řemeslníky 
a dohodnout různé termí-
ny. Finální rozhodnutí by 
mělo padnout do čtrnác-
ti dní. Nicméně s velkou 
pravděpodobností se vrh-
neme na vnitřní obnovu 
zámecké kaple, přesněji 
kompletní odkryv výmal-
by. Celková obnova jejího 
interiéru potrvá nejmé-
ně dva roky, ale pokusím 
se její provoz omezit jen 
na nezbytně dlouho dobu. 
A za druhé bych chtěl 
obnovit objekt takzvané 
zámecké prádelny. Je to 
objekt z 19. století a jedná 
se zřejmě o stafáž čili její 
funkce byla jen symbolic-
ká. V minulých dobách 
bývaly tyto stafáže běžně 
součástí zámeckých parků, 
aby působily na emoce ná-
vštěvníků: grotty, poustev-
ny, pavilony, altány, obelis-
ky apod. Hodně se těchto 
stafáží dochovalo v zámec-
kém parku ve Vlašimi. Prá-
delna je ale na českém úze-
mí naprosto ojedinělá. 

A co jarní práce kolem 

zámku?

Já sám udržuji nádvoří, 
dělám dřevo, pleji záhonky, 
minulý týden jsem stříhal 
růže, hortenzie, teď mě če-
kají stromy. Jaro přišlo veli-
ce rychle, takže my zahrad-
níci jsme přišli o dva týdny 
a kde je teď vzít. Akorát jsem 
dodělal dřevo a už bych měl 
správně mít hotový prostřih 
stromků. Do toho mám ka-
ždodenní starost o zvířata 
a zámek se musí uklidit. 
Jsem vděčný, že mi s prací 
v zámecké zahradě vypo-
máhá spolek Bělozářka ze 
Sedlčan a další různí brigád-
níci. Je to radost, ale taky 
veliká starost. Vlastníci kul-
turních památek jsou blázni 
a já se mezi ně velice rád řa-
dím. Sám pro sebe potřebuji 
úplné minimum, všechno 
jde pro zámek.

Tereza Patočková

facebookovém profilu 

ohlásil zahájení pro-

hlídkové sezóny zámku. 

Na co se návštěvníci mo-

hou těšit?

Potěšilo mě, že příspě-
vek vidělo kolem 35 000 
lidí. Budu doufat, že se to 
odrazí na návštěvnosti. 
Aktuálně dělám prohlídky 
sám, ale v rozsahu jako 
dřív – všechny neděle 
od března do října v 10, 11, 
14 a 15 hodin. Návštěvníci 
letos budou mít možnost 
vidět pět nově zrekonstru-
ovaných místností ve dru-
hém patře. Ještě nejsou 
plně dovybaveny, ale pra-
cuji na tom. Nábytek a do-
plňky se snažím shánět 
ve stylu, který by pomohl 
navodit atmosféru místa, 
zároveň se ale nechceme 
stát muzeem. Snažím se 
poskytnout dojem, že jste 
vlastně jakoby na návště-
vě, protože přeci jen se 
jedná o prostor, který je 
mým domovem a je běž-
ně obýván. Nechci tu také 
umisťovat žádná omezení, 
ani šňůrky. Věřím, že lidé 
se budou chovat slušně 
zcela přirozeně, a proto 
tato opatření nebudou 
nutná. Cíl je tedy každý 
rok udělat kousek práce 
a seznámit s ním příchozí 
návštěvníky. 

Máte některé fandy 

nebo nadšence, kteří se 

na prohlídky vrací opa-

kovaně? 

Ano, jsou tací, kteří se 
přijedou podívat každý 
rok, protože je pokrok 
na zámku jednoduše za-
jímá. Práce na zámku se 
uskutečňují i v době pro-
hlídek, takže lidé mají 
možnost se zeptat i na kon-
krétní věc pracujícího 
restauratéra. Případně já 
sám zjednodušeně dovy-
světlím, jak probíhá obno-
va. Na zámku máme šablo-
novou výmalbu z 19. století 
a ruční výmalbu z barok-
ního období. Můj záměr 
je obnovit vždy tu nejcen-
nější vrstvu. Na druhou 
stranu, snaha památkářů je 
obnovit tu nejmladší, my-
šleno právě šablonovou. 

TÉMA

Vlastníci kulturních památek jsou blázni a já se mezi ně 
velice rád řadím, říká Matěj Stropnický

Dokončení ze strany 1
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SEDLČANY Ve třetí dekádě března 
se konaly členské schůze dvou vý-
znamných, dlouhodobě činných 
dobrovolných spolků ve městě. 
V kulturním domě se sešli členové 
Českého rybářského svazu, místní 
organizace Sedlčany, a v klubovně 
na tribuně fotbalového stadionu TJ 
Tatran zasedli členové sedlčanské 
základní organizace Českého sva-
zu včelařů.

Rybáři vysazovali 
nejenom kapra 
a dravce

Sedlčanská rybářská organizace 
v současné době sdružuje 638 čle-
nů, z nichž je přes sto mládežníků 
do osmnácti let. Spolek má sídlo v Po-
toční ulici a obhospodařuje zhruba 
čtyřiačtyřicet hektarů revírů. 

„Na schůzi se sešlo kolem sedm-

desáti našich členů,“ uvedl ekonom 
organizace Jiří Špale. „V minulosti 

se nás scházelo víc, ale nyní jsme 

na tom, pokud se týká počtu účast-

níků, byli lépe než loni. Členové 

spolku byli seznámeni s naším hos-

podařením za minulý rok a také 

s tím, kolik jsme nasadili ryb. Bylo 

jich jedenáct druhů. Z hospodář-

sky zajímavých to byl samozřejmě 

kapr, a vysazovali jsme také drav-

ce, štiku a candáta.“ Do pstruho-
vých vod sedlčanští rybáři vysa-
zovali pstruha obecného, pstruha 
duhového, sivena, a věnovali se 
i méně významným druhům, jako 
je lín, úhoř a podobně. 

Ekonom rybářského spolku 
také zmínil nejdůležitější investiční 
akci, kterou bylo loňské zahájení 
rekonstrukce klubovny v Potoční 
ulici. „Klubovna byla postavena za-

čátkem sedmdesátých let, a pokud 

nepočítáme, že byla po povodni 

vymalována, nic se v ní neměnilo,“ 
připomněl Jiří Špale. „Letos v této 

rekonstrukci hodláme pokračovat.“

Po deseti letech žádné 
ohnisko včelího moru

Věděli jste, že jedna včela prý 
nasbírá za svůj život asi devět 
gramů medu? A že k nasbírání 

půl kilogramu medu pracuje 560 
včel po celý svůj život? Možná to 
nevěděli ani někteří z pětačtyřice-
ti členů, kteří se sešli na členské 
schůzi Českého svazu včelařů, 
základní organizace Sedlčany. Cel-
kem má spolek členů pětaosmde-
sát, z nichž nejmladšímu je třináct 
a nejstaršímu devadesát dva let. 

Tento sedlčanský včelař má čtyři 
včelstva. Všichni členové dohro-
mady mají včelstev 828. 

„Na naší schůzi jsme řešili varo-

ázu a výsledky spadu,“ uvedl před-
seda spolku sedlčanských včelařů 
Michal Ridoško. „Není to horší než 

v předchozích letech, takže situace 

je relativně nadějná. Také jsme mlu-

vili o tom, že nám dělalo problémy 

počasí. Byl dlouhý teplý podzim, 

takže roztoč varoa měl větší 

šanci se pomnožit, a tím hrozi-

lo, že bude nebezpečnější. Při-

pomínali jsme proto, že je po-

třeba dávat pozor na správné 

ošetřování včelstev, abychom 

varoázu minimalizovali. Je 

pozitivní, že po zhruba deseti 

letech kolem nás není žádné 

ohnisko moru včelího plodu, 

které se pohybovalo kolem 

řeky od Staré Živohoště postup-

ně až k Boroticím. Jednou jsme 

měli jedno včelstvo napadené 

i na naší straně břehu Vltavy, ostat-

ní na druhé straně, a letos poprvé se 

ve vzorcích nic nezachytilo.“

Naše včely se sršni 
asijské bránit neumí

Michal Ridoško také připomněl, 
že do České republiky, zatím kon-
krétně do Plzně, což není nijak 

daleko od Sedlčan, se z Francie 
přes Německo dostala agresivní, 
útočná sršeň asijská. Je dovlečena 
z východu, kde žije včela východ-
ní, a když sršní průzkumnice najde 
úl, východní včely se umí kolem ní 
sesypat a udělat takové teplo, že ji 
doslova uvaří. 

„Naše včely tuto taktiku neumí, 

nedovedou se takto bránit, takže 

hrozí, že pokud by sršeň asijská 

takto fungovala i u nás, včelstvo by 

si průzkumnice označila, přiletěla 

by se všemi sršni ze svého hnízda, 

a úl by společně kompletně vybraly 

od dospělých včel po larvičky a med 

i pyl,“ uvedl Michal Ridoško a do-
dal, že pracovníci Agentury ochra-
ny přírody ČR oznámili další nález 
sršně asijské v polovině února 
v Hrádku u Rokycan při vykládce 
kamionu z Francie. Kvůli výjimeč-
ně teplé zimě byly sršně již aktivní. 
Následoval důkladný průzkum oko-
lí nálezu, který však další sršně ne-
potvrdil. Entomologové vytipovali 
místa v okolí, kam umístili speciální 
odchytové pasti pro monitoring to-
hoto hmyzího invazního druhu. 

Předsedy spolku sedlčanských 
včelařů jsme se také zeptali na roz-
lišovací znaky sršně asijské, která 
je nebezpečná nejenom pro včely, 
ale i další hmyz, a sršně obecné. 
Sršeň asijská měří přibližně tři cen-
timetry (královna). Vzhledově je 
více černá, má žluté konce nohou, 
černou hlavu a hruď. Zadeček je 
tmavý se dvěma úzkými a jedním 
širokým žlutooranžovým páskem. 
Hnízda sršně asijské jsou kulovi-
tého až hruškovitého tvaru a mají 
„vchod“ z boku. Nejčastěji bývají 
vysoko v korunách listnatých stro-
mů nebo v lidských stavbách, výji-
mečně i v zemi. 

Sršeň obecná má přibližně čtyři 
centimetry (královna) a vzhledově 
je oranžovo-žluto-černá. Má oran-
žovou hlavu, hruď i nohy. Zadeček 
má žlutý s černohnědou kresbou.

David Myslikovjan

Prodám palivové dřevo měkké 950 Kč/prms 

a tvrdé 1 800 Kč/prms nařezané a naštípané. 
Dovoz zdarma. Tel.: 773 770 753 

Koupím les, pole nebo chalupu. Pla-
tím hotově. Tel.: 773 770 753.                 30/24 

Prodám plně funkční LCD moni-
tor HP Compaq LA2306x (matný 23"); 
1920x1080 px, Pivot (otáčení na výšku), 
DVI, VGA, Display Port, 2xUSB. Foto mai-
lem. Cena 500 Kč. Tel.: 608 543 848.   31/24 

Pronajmu zahrádku v Sedlčanech 
na Cihelném vrchu. Tel.: 736 432 016.  32/24 

Prodám velký zachovalý jednací stůl 
190x90x75 cm, šedé lamino. Foto mailem. 
Cena 500 Kč. Tel.: 608 543 848.            33/24 

Prodám kůzlata a domácí vajíčka. 
Tel.: 608 408 009.           34/24 

Prodám LCD monitor HP Compaq 

LA2405wg (antirefl exní 24") v perfektním 
stavu; 1920x1200 px, 16:10, pivot (otáčení 
na výšku), VGA, DVI, Display Port, 2x USB, 
Vesa 100x100. Foto mailem. Cena 990 Kč. 
Tel.: 608 543 848.            35/24

Prodám kamenné kostky – kočičí hla-
vy. Tel.: 725 940 911.          36/24 

Prodám historický šicí stroj Miner-
va, nutná rekonstrukce. Foto mailem. Cena 
490 Kč. Tel.: 608 543 848.           37/24

Rybáři vysadili jedenáct druhů ryb, včelaři upozornili 
na možný výskyt útočné a agresivní sršně asijské

PETROVICE Obec Petrovice 
se v loňském roce zapoji-
la do projektu S knížkou 
do života a zakoupila do-
tované sady knih pro nej-
menší čtenáře. 

„Tento rok se uskuteční 

v obecní knihovně čtyři se-

tkání s dětmi od čtyř do šes-

ti let, kde jim bude hravou 

formou představena kniha 

či alespoň její úryvek,“ 

říká místostarostka Petro-
vic Vendula Vrzalová. „Při 

slavnostním vítání občánků 

pak předáme rodičům dětí 

čtenářskou sadu vhodnou 

pro děti do tří let. Součás-

tí sady bude i pozvánka 

do knihovny.“ 

Jana Motrincová

bude nástupcem paní dok-

torky Vodňanské. Nyní 

se bude připravovat or-

dinace, převod pacientů 

a další záležitosti,“ upřes-
ňuje starosta města Jaro-

Město čeká na nového lékaře
slav Kříž. Ordinace tedy 
v obci zůstane, pacienti 
se nemusejí registrovat 
jinam, nový lékař či lékař-
ka si je automaticky pře-
vezme k sobě.

Michaela Faktorová

Děti půjdou do života s knížkou

Jednou z činností sedlčanských rybářů jsou rybářské závody.

Dokončení ze strany 1
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REGION V této rubrice přinášíme malý průřez tím, 

o čem jsme psali v Sedlčanském kraji před třiceti 

lety. Dnes vybíráme z třináctého čísla roku 1994.

***
Ve druhé vlně kuponové privatizace zaregistrova-

lo v Sedlčanech své kuponové knížky celkem 10 570 
občanů, což bylo o 1 113 méně než v předchozí prv-
ní vlně.

***
Zahájen byl jubilejní třicátý ročník hudebního festi-

valu Sukovy Sedlčany. V jeho rámci se mělo uskutečnit 
celkem osm koncertů, jedno operní představení, dva 
večery poezie a dvě doprovodné výstavy renomova-
ných malířů.

***
Byly ukončeny stavební práce na nové obřadní síni 

na sedlčanské radnici. „Nyní pokračují úpravy interiéru 

a jeho zařizování nábytkem a dekoračními doplňky,“ in-
formoval místostarosta Sedlčan Miroslav Hölzel. „Nová 

obřadní síň bude sloužit nejen pro svatební obřady, ale 

i k různým pracovním a slavnostním zasedáním, napří-

klad i k vítání občánků.“

***
Bezprostředně vedle Gymnázia Sedlčany a kios-

ku s pečivem vyrostl nový prodejní stánek s názvem 
Super schmack Markétka. Jeho majitelka Jana Ková-
řová v něm chystala nabídku lahůdek a nealkoholic-
kých nápojů.

***
V černé kronice jsme se dočetli, že z budovy hotelu 

Na Zrůbku byl odcizen kompletní mincový telefonní 
automat. Přístroj (samozřejmě bez peněz) byl později 
nalezen zcela zničený.

***
A v anketě Volné pobíhání psů a jejich znečišťování 

výkaly, sdíleli obyvatelé Severního sídliště v Sedlča-
nech své obavy a zkušenosti: „Mám malé děti, kluk se 

psů spíš bojí, když na něho štěkají nebo dorážejí. Náhu-

bek většinou vůbec nemají a pobíhají tady všude volně 

po sídlišti.“ - „Máme tady u paneláků trávníky a ty jsou 

samé hovínko od psů a koček. Byla jsem dvakrát v Ka-

nadě a tam každý majitel psa má igelit a hned po psovi 

vše odklidí a zůstane tam čisto. Ale tady to je hrozný. 

Všichni tu žijí, jako by se jich nic netýkalo.“            -mk-

KAMÝK NAD VLTAVOU Začí-
nala jako zdravotní labo-
rantka, potom pracovala 
jako pěstounka v jeslích, 
a nakonec jako vychova-
telka dětí s postižením. 
Mnoho let se tedy věno-
vala dětem. Teď už hlavně 
svým vnoučatům. Hana 
Viskupová.

Od kdy žijete v Kamý-

ku nad Vltavou?

Od roku 1961.
Kolik volebních obdo-

bí jste v zastupitelstvu?

Asi šest.
Co vás v obci štvalo 

a co už neštve?

Do voleb jsem šla ne 
proto, že mě něco konkrét-
ního štvalo, ale proto že 
jsem chtěla pro obec něco 
dělat.

Je snad něco, co vás 

štve pořád?

V současnosti mě mrzí 

zanedbané domy v centru 
obce, které jsou v soukro-
mém vlastnictví. A též mě 

štvou lidé, kteří si stěžují 
na to, jak to děláme, ale 
sami nic pro zlepšení situ-
ace neudělali.

Co se i vaším přispě-

ním změnilo k lepšímu?

V Kamýku se toho 
od povodní v roce 2002 
změnilo hodně a já dou-
fám, že jsem k tomu také 
přispěla.

Jaké je vaše hobby?

K mým zálibám patří 
příroda, turistika a v po-
sledních letech zahrádka 
a vnoučata.

Co vás drží, abyste 

žila právě v této obci?

V obci se mi líbí, pro-
tože je tu krásná příroda 
a mám zde rodinu a přá-
tele.

A co ještě změnit? Získat 
pro obec zdravotní zabez-
pečení – chybí zde pediatr, 
gynekolog a zanedlouho 
i praktický lékař. To vidím 
jako velký problém pro 
občany naší obce, který je 
potřeba řešit.

Vaše přání pro tento 

rok?

Abychom byli zdraví, 
aby se nám splnila naše 
tajná přání a aby se obec 
nadále rozvíjela do krásy.

Ptala se 

Hanka Synková

Když je pěkné počasí, chodí-
me v úterý na dvouhodinov-
ku pracovních činností a tělo-
cviku do lesa ke křížku a dál 
směrem na Vysoký Chlu-
mec. Tvoříme tam z přírod-
ních materiálů různé manda-
ly, srdce, květiny, domečky, 
bunkry. Některé mandaly 
z podzimu můžete v lese na-
jít ještě teď. Jsou ve tvaru 
kruhu a jejich vnitřek je vypl-
něn podle estetického cítění 
dětí – šiškami různých jehlič-
nanů, mechem, kameny, ka-
mínky, listím a klacíky. Co je 
to za strom, pod kterým jsme 
materiál na svou mandalu 
nasbírali? 

Nezapomínáme an i 
na zdravý pohyb na čers-
tvém vzduchu a děti to moc 
baví. Do školy se vracíme 
naplněni krásou a hezkým 
pocitem z pohybu, ze spo-
lupráce ve skupinkách, ale 
také pěkně vyhládlí, a oběd 
nám pak víc chutná. 

Po něm ve školní druži-
ně chvilku odpočíváme při 

předčítání pěkných knížek. 
Pak přichází nabídka něko-
lika činností a děti si z nich 
vyberou pro daný den. Je 
pro nás důležitý jejich pocit 
pohody, radosti, útulnosti, 
svobody a bezpečí. Chodí-
me do tělocvičny, knihovny, 
do učebny s počítači i na fot-
balové hřiště. 

Co ale považujeme za úpl-
ně nejlepší, je hodně velký 
výběr deskových her, které 
jsme nashromáždili za dlou-

há léta, kdy jsme čerpali fi -
nance EU na nadstandardní 
činnosti ve škole. Na nové 
hry je vždycky největší fron-
ta a veliké těšení, děti je mi-
lují. A to je dobře. Hry nám 
všem totiž podporují a roz-
víjejí logické myšlení, trénu-
jí paměť, rozšiřují znalosti 
i obzory... a ještě navíc nás 
učí, jak vycházet s ostatními, 
když nás zrovna něco pěkně 
štve. Nikdo neprohrává rád. 

Monika Koucká

SVATÝ JAN Je přestupný 
rok a tak se dalo v ulicích 
o Velikonočním pondělí 
očekávat více žen a dí-
vek než mužů a chlap-
ců. To, co bylo k vidění 
v obci Svatý Jan, se ale 
očekávat nedalo.

Místní rodačky dodr-
žely tradici a s upletený-
mi pomlázkami vyrazily 
překvapit místní pány. 

„Chlapy, kteří každý rok 

jezdí koledovat ve sta-

rých favoritech, jsme pře-

kvapily jako první. Jejich 

výrazy stály za to! Ně-

které jsme zastihly ještě 

v postelích,“ popsala se 
spokojeným úsměvem 
Miloslava Mackeová, je-
den ze zajíčků. 

Olga Trachtová 

Hadáčková

Ž I V O T  V  P O Č E P I C K É  Š K O L E  ( 2 )

Mandaly, pohyb a deskové hry

Domečky v lese

V ulicích se proháněli 
playboy zajíci

T I  N A Š I  Z Á S T U P C I ,  C O  O  N I C H 

V Í M E ?  K A M Ý C K É  –  T Y  V Á M 

P Ř E D S T A V Í M E  ( 6 )

Kdo chce kritizovat, nejdřív by měl 
sám změnit něco k lepšímu

Stalo se před 
30 lety (08)
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SEDLČANY Noc s Ander-
senem je akce knihoven 
na podporu dětského čte-
náře. Děti při příležitosti 
výročí narození tohoto dán-
ského pohádkáře nejenom 
v knihovnách nocují, ale 
ještě předtím jsou účastníky 
besed, her, čtení a dalšího 
programu.

Třiatřicet 
nocležníků

Minulý týden jsme zjišťo-
vali, kde všude v regionu se 
Noc s Andersenem konala 
a úspěšní jsme byli výhradně 
v Městské knihovně Sedl-
čany, kde nám knihovnice 
Alena Budková řekla: „Téma 

Noci u nás souzní s tématem 

dlouhodobé čtenářské sou-

těže Čtenářská liga. Název 

je Pomóóóc! Kde jste kdo? 

– a věnujeme se složkám in-

tegrovaného záchranného 

systému. Jeho aktivity byly při-

způsobeny tomuto tématu.“

V městské knihovně spa-
lo celkem třiatřicet noclež-
níků, z toho sedmadvacet 
dětí ve věku od šesti do čtr-

nácti let, a šest knihovnic. 
Ještě, než si ale všichni 
společně ustlali a vklouzli 
do spacáků, byli účastníky 
bohatého programu. 

Mimo jiné poděkova-
li za Pohádkovou babičku 
Nadě Kafkové a také se zú-
častnili besedy s vystudo-
vaným záchranářem Jaku-
bem Procházkou, který nyní 
pracuje na ARO v Příbrami. 
Jakub účastníkům Noci 
s Andersenem předvedl, jak 
má vypadat první pomoc 
a přiblížil situace, na které se 

záchranáři připravují a které 
mohou nastat ve vodě, na ho-
rách a na dalších místech. 
„Kuba mluvil také o tříměsíční 

stáži u slovenské horské služ-

by a rovněž o tom, co musí 

záchranáři umět a zvládnout. 

Mimo jiné musí umět správně 

obvázat pochroumané ruce 

a nohy, takže i my jsme se sna-

žili poprat s obvazem. Některé 

děti to zvládly krásně a jiné 

vedly s obvazem zápas ve vol-

ném stylu,“ popsala tuto část 
Noci s Andersenem s úsmě-
vem Alena Budková.

Hurá do terénu
Následovala výtvarná 

dílna. Konkrétně se jednalo 
o kreslený příběh inspirova-
ný policií, lékaři a hasiči. Kaž-
dý si nejdříve vyfasoval téma 
příběhu a potom vymýšlel, 
psal a kreslil. Program byl 
skutečně událostmi doslova 
nabitý, a aby při jejich pro-
žívání dětem příliš nevytrá-
vilo, knihovnice připravily 
pitíčka, chléb s pomazánkou, 
nakrájely ovoce a zeleninu 
a večeři doplnily buchtami, 
napečenými maminkami. 

A potom už hurá směr sta-
nice Hasičského záchranné-
ho sboru Sedlčany. „Na této 

exkurzi jsme si povídali s ve-

doucím směny Ondřejem Paz-

derou,“ upřesnila knihovnice 
Alena Budková a dodala: 
„Podívali jsme se na vybavení 

velkého hasičského auta, po-

slechli si k čemu se co používá 

a jaký typ výjezdů je nejčastěj-

ší. V poslední době to jsou prý 

technické výjezdy, například 

k odklízení stromů. Děti nej-

více nadchla malá posilovna, 

kterou tam hasiči mají k udr-

žení kondice. Tu vzaly útokem 

a my, knihovnice, jsme jen 

trnuly, abychom nemusely vo-

lat záchranáře Kubu (úsměv). 

Hasiči ze směny ale měli vše 

pod kontrolou, takže jsme se 

vrátili do knihovny rozcvičeni, 

nezraněni a plni dojmů.“

Neobvyklou noc 
připomenou 
pamětní listy

Součástí večera a noci 
bylo také hraní vymyšlených 
černých historek, přičemž 
děti vymýšlely nápadité zá-
pletky, a po nezbytné hygie-
ně se konalo čtení na dobrou 
noc. Program pokračoval 
ještě v ranních hodinách dru-
hého dne, kdy se všichni 
účastníci Noci s Andersenem 
sešli u snídaně, ačkoliv se jim 
ze spacáků moc nechtělo. 
Všechny děti nastartovaly 
buchty od jejich maminek, 
a tak probuzeným nocležní-
kům mohly knihovnice pře-
dat pamětní listy, pohlednici 
Noci s Andersenem a časo-
pis.           David Myslikovjan

Účastníci Noci s Andersenem besedovali se záchranářem a navštívili 
stanici hasičského záchranného sboru

Dětem se na Noci s Andersenem věnoval záchranář Jakub Procházka.

SEDLČANY Škaredá středa 
v ZŠ Propojení nebyla ška-
redá ani trochu. V tento den 
se na sebe lidé nemají mra-
čit a v sedlčanské škole tuto 
tradici 27. března dodrželi 
a poezii nastupujícího jara 
doplnili poezií skutečnou.

Soutěžní recitační přehlíd-
ky Propojky se zúčastnilo 
28 dětí ze sedmi škol. Jejich 
výkony posuzovala poro-
ta, v níž zasedla ředitelka 
Městské knihovny Sedlčany 
Blanka Tauberová a emerit-
ní učitelky Božena Jandová 
a Vlasta Koubová. Jejich roz-
hodování nebylo jednodu-

ché, neboť všichni recitátoři 
podali výborné výkony. 

Nakonec si vavříny a po-
ukázky do knihkupectví od-
nesli Tadeáš Faktor (2. ZŠ Pro-
pojení), Ella Thea Bartošová 
(1. ZŠ Sedlčany), Antonín Sva-
toš, Markéta Chmelařová, Ne-

lly Ashraf Magdy, Valentýna 
Kakosová (všichni GaSOŠE 
Sedlčany). Porota udělila i ně-
kolik čestných uznání, a to 
Amálii Hrdinkové, Emmě Da-
vídkové, Zikmundu Jakubův 
(všichni ZŠ Sedlec-Prčice), 
Janu Brunckovi (2. ZŠ Propo-
jení) a Kateryně Atamanchuk 
(ZŠ Petrovice).            -propoj-

Škaredá středa byla 
ve znamení poezie PETROVICE V lesoparku 

u altánu se v sobotu 30. 
března odpoledne konalo 
slavnostní otevření první 
etapy trailových tras pro 
kola a odrážedla. Trail 
vznikl díky participativní-
mu rozpočtu OÚ Petrovice 
a práci mnoha dobrovol-
níků. Autorem projektu je 
Tomáš Měcháček.

Místostarosta Dušan 
Šimeček ve své řeči oce-
nil práci, jež měla smysl. 
Apeloval ale také na bez-
pečnost na trati. Ofi ciální 
zahájení sezóny na Petro-

vických trailících pokračo-
valo závodem všech věko-
vých kategorií. Stezka pro 
zkušené jezdce i začáteční-
ky nabízí terénní vlny, klo-
pené zatáčky, jízdu mezi 

stromy a kořeny. Plynule 
navazuje na známou pěší 
petrovickou stezku do lesa 
za odpočinkem, zábavou 
a poznáním.

Sabina Motrincová

U lesoparku vznikl trail pro kola

Sobotní sportovní akce se těšila velkému zájmu veřejnosti.

KOSOVA HORA Velikonoce už 
dávno pro většinu obyvatel 
naší země nejsou tím tradič-
ním křesťanským svátkem. 
Potkal je stejný osud jako Vá-
noce. Jestli je to dobře nebo 
ne, nevím, ale stalo se.

Od chvíle, kdy koledování 
vnímá většina lidí tak, že děti 
obejdou sousedství a za ří-
kanku dostanou nějaké slad-
kosti, nemá smysl udržovat 

dál tradiční dělení, že hoši 
koledují a dívky pasivně sedí 
doma a čekají, aby snesly 
trochu toho regulovaného 
násilí a pak za něj chlapce 
ještě obdarovaly. Který mi-
lující rodič by Pepíčka poslal 
za dobrodružstvím a Jiřince 
přikázal, že ona nesmí, proto-
že je holka. A co za člověka 
bez srdce by byl ten, kdo by 
obdaroval koledující kluky 

a děvčatům vynadal, že ne-
dostanou nic, protože holky 
koledovat nemají. Nikdo ne-
může po dětech chtít, aby 
něco takového chápaly.

Proto jsem rád viděl, 
jak se skupinkám děvčá-
tek u nás v Kosovce plnily 
košíčky dobrotami a nikdo 
jim nezkazil radost z výji-
mečného dne.

Bohumil Vohanka

Kolednice plnily košíčky
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 KONCERTY, 
ZÁBAVY

 Sedlčany – Pohoda club
6. 4. Fast Food Orchestra

koncert Fast Food Orchestra 

při příležitosti vydání 10. alba 

s názvem Bistro Snů; 19:00

13. 4. Jaksi Taksi & Zaká-

zanÝ ovoce & Covers for 

lovers

koncert punk-rockových 

kapel; 19:30

 Kosova Hora – Sokolovna
6. 4. Karneval pro do-

spělé

k tanci hraje DJ Sláva 

Bloch; 20:00

 Sedlčany – kult. dům
9. 4. Kryl *80+30 výročí

koncert věnovaný 80. 

výročí narození a 30. 

výročí předčasného úmrtí 

K. Kryla v podání Davida 

Uličníka; 19:30

10. 4. Ústřední hudba 

Armády České republiky

koncert orchestru s hosty 

Radkou Fišarovou, Davi-

dem Uličníkem a Jarosla-

vem Pokutou; 19:30

 Sedlčany – muzeum
12. 4. Sestryoly

večer při svíčkách s Olgou 

Šafrovou a její novou swin-

govou kapelou; 19:00

 VÝSTAVY

 Sedlčany – kult. dům
Výstava ZUŠ Sedlčany

výstava mladších žáků 

výtvarného oboru ZUŠ 

Sedlčany

Obrazy – klíč k duši

výstava obrazů Františky 

Janečkové; vernisáž 10. 4. 

v 17:00

 Sedlčany – muzeum
Sanctus Benedictus

výstava fotografi í středo-

věké architektury ve sklep-

ním prostoru

Zdeněk Šťovíček: Svou 

cestou

výstava obrazů a další 

tvorby Zdeňka Šťovíčka; 

do 21. 4.

 Sedlčany – knihovna
Artechvilky

výstava tvorby Lenky Feld-

steinové; od 5. do 30. 4.

 Hrachov – Ochrana 
fauny ČR
Ornitologie moderního 

umění

výstava celosvětově uzná-

vaného českého výtvarníka 

Jiřího Koláře

 Krásná Hora nad Vlta-
vou – muzeum
Česká vrcholná gotika 

v modelech

výstava studentů programu 

Architektura a stavitelství 

na ČVUT v Praze; do 9. 6.

 Votice – klášter
Tváře, jak je neznáme

výstava fotografi í známých 

osobností z pohledu Štěpá-

na Luťanského; do 12. 6.

 PŘEDNÁŠKY

 Sedlčany – knihovna
5. 4. Norsko: Starým for-

dem za polární kruh

zajímavé setkání s cestovate-

lem Janem Havlátem; 18:00

 Sedlčany – muzeum
9. 4. Šárka Janotová: 

O nichž se i mimo město 

mluvilo

přednáška historičky 

a archivářky Š. Janotové 

o významných osobnostech 

Sedlčan; 18:00

16. 4. Milan Hlavačka: 

Zemská železniční akce 

a „Sedlčanka“

přednáška s Milanem 

Hlavačkou ke 130. výročí 

zahájení železničního pro-

vozu mezi Olbramovicemi 

a Sedlčany; 18:00

 Votice – klášter
10. 4. Beseda s Alešem 

Palánem

beseda s novinářem, 

publicistou a spisovatelem 

Alešem Palánem; 18:00

 DIVADLO

 Nechvalice – kult. dům
5., 6. 4. Cesta kolem svě-

ta za 80 dní

Ochotnický divadelní spo-

lek Nechvalice uvádí netra-

diční zpracování klasického 

románu J. Verna; 19:00

 Sedlčany – kult. dům
6. 4. Michal k snídani

zábavný pořad pro děti s Mi-

chalem Nesvadbou; 10:00

 Votice – kino
6. 4. Manželský čtyřúhel-

ník na horách

divadelní představení J. 

Zindulky, hraje I. Jirešová, 

D. Homolová, V. Kratina 

a další; 16:00

 Drážkov – Divadlo Hogo 
Fogo
6. 4. Pardon, pane pre-

miére (Co takhle ke zpo-

vědi…)

česká premiéra s P. Nárož-

ným v hlavní roli komedie 

s pověstným britským 

humorem; 19:00

 Sedlčany – Našlose
7. 4. Princ a chuďas

divadelní spolek Našlo-

se uvádí loutkovou hru 

na motivy románu Marka 

Twaina; 15:00, 18:00

 Sedlčany – kino
7. 4. Elegance molekuly

přímý přenos divadelní hry 

Petra Zelenky z Dejvického 

divadla; 19:00

 Sedlec-Prčice – kulturní 
sál ZŠ
13. 4. Drahá legrace

francouzskou komedii uvá-

dí agentura Harlekýn; 19:00

 KINO

 Votice
3. 4. Kung Fu panda 4

animovaná komedie; 17:00

4. 4. První znamení: 

Přichází Satan!

americký horor; 20:00

9. 4. Noc s legendou – 

Gabriela Soukalová

dokumentární fi lm o české 

sportovkyni, následuje be-

seda a autogramiáda; 18:00

11. 4. Fentasy

slovenský kriminální thri-

ller; 20:00

17. 4. Vynálezce

animovaný fi lm pro děti; 17:00

 Sedlčany
4. 4. Dokonalé dny

fi lmový klub, japonsko-ně-

mecký fi lm; 20:00

5. 4. Bratři

česko-slovenské historické 

drama; 20:00

6. 4. Obsluhoval jsem 

anglického krále

remastrovaná verze ro-

mantické komedie ke 110. 

výročí narození B. Hrabala; 

20:00

12. 4. Fentasy

slovenský kriminální thri-

ller; 20:00

13. 4. Matka v trapu

česká komedie; 20:00

14. 4. Šepot srdce

animované romantické 

rodinné drama; 15:00

 SPORT

 Sedlčany – Háječek
3. 4. Běžecký závod pro 

děti

jarní přespolní běh parkem 

pro děti do 15 let, pořádá 

sportovní klub DA-BA; 18:30

 Sedlčany
6. 4. Za povidlovým 

koláčem

turistický pochod pořádá 

KČT Benešov

 Přestavlky – hřiště
6. 4. Fotbalové utkání

SK Přestavlky – TJ Sokol Ka-

mýk nad Vltavou B; 16:30

 Dublovice – hřiště
6. 4. Fotbalové utkání

TJ Sokol Dublovice B – TJ 

Vltavan Hřiměždice B; 

16:30

13. 4. Fotbalové utkání

TJ Sokol Dublovice – TJ 

Kovohutě Podlesí B; 17:00

 Petrovice – hřiště
6. 4. Fotbalové utkání

SK Petrovice B – SK Nový 

Knín B; 16:30

14. 4. Fotbalové utkání

SK Petrovice – FK Olympie 

Zdice; 16:30

17. 4. Fotbalové utkání

SK Petrovice – FK Říčany; 

17:00

 Kosova Hora – hřiště
7. 4. Fotbalové utkání

TJ Sokol Kosova Hora – TJ 

Sokol Nečín; 16:30

 Krásná Hora nad Vlta-
vou – hřiště
7. 4. Fotbalové utkání

TJ Sokol Krásná Hora – TJ 

Vltavan Borotice; 16:30

 Jesenice – hřiště
7. 4. Fotbalové utkání

TJ Sokol Jesenice – TJ 

Sokol Kamýk nad Vltavou; 

16:30

 Počepice – hřiště
7. 4. Fotbalové utkání

TJ Sokol Počepice – TJ Vlta-

van Hřiměždice; 16:30

 Sedlec-Prčice – stadion 
TJ Sokol Sedlec-Prčice
7. 4. Fotbalové utkání

TJ Sokol Sedlec-Prčice – TJ 

Viktoria Vestec; 16:30

14. 4. Fotbalové utkání

TJ Sokol Sedlec-Prčice B – 

TJ Sokol Jesenice; 17:00

 Sedlčany – hřiště
7. 4. Fotbalové utkání

TJ Tatran Sedlčany – SK 

Sokoleč; 16:30

14. 4. Fotbalové utkání

TJ Tatran Sedlčany B – SK 

Hořovice B; 16:30

 Sedlčany – kotlina
13., 14. 4. Soustředění 

racer buggy 

14. 4. Kartcross Mascom 

Cup

8:00

 Kamýk nad Vltavou – 
hřiště
13. 4. Fotbalové utkání

TJ Sokol Kamýk nad Vlta-

vou – TJ Krásná Hora; 17:00

14. 4. Fotbalové utkání

TJ Sokol Kamýk nad Vlta-

vou B – SK Klučenice; 17:00

 OSTATNÍ

 Kosova Hora
2.–7. 4. Ukliďme si Koso-

vu Horu

dobrovolný úklid obce 

v rámci akce Ukliďme Česko

 Sedlčany – knihovna
3., 10. 4. Hajánek

podvečerní čtení pro děti; 

17:00

WANTED
Hledáme mladé lidi, kteří mají vztah ke psaní 

a regionu. Naučíme vás základům žurnalistiky 

a budete publikovat v tištěném Sedlčanském 

kraji. Jde o externí spolupráci, kterou můžete 

dělat při své práci či studiu.

www.facebook.com/SedlcanskyKraj

Tel.: 774 414 225Tel.: 774 414 225
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Podrobnosti k událostem najdete na redakčních strán-
kách www.sedlcansky-kraj.cz, o zveřejnění své akce 
můžete požádat mailem na: kalendar@sedlcansky-kraj.cz. 
Uveřejnění je zdarma.

Rubriku Kalendář připravuje Michaela Faktorová

8. 10. Medvídek v lese

program pro rodiny s men-

šími dětmi; 10:00

12. 4. Píšu, píšeš, píšeme

interaktivní program pro 

budoucí autory navštěvu-

jící 2. stupeň ZŠ nebo SŠ; 

18:00

 Sedlec-Prčice – kulturní 
sál ZŠ
5., 8. 4. Sbírka pro charitu

jarní charitativní sbírka 

pro Diakonii Broumov; 

12:00–17:00

 Sedlčany – hvězdárna
5., 6., 12., 13. 4. Pozorova-

cí program

20:00–23:00

 Dublovice – u hasičské 
zbrojnice
6. 4. Ukliďme Dublovice

dobrovolný úklid obce 

a okolí v rámci akce Ukliď-

me Česko; 9:00

 Prosenická Lhota – 
před OÚ
6. 4. Ukliďme Prosenic-

kou Lhotu

dobrovolný úklid obce 

a okolí v rámci akce Ukliď-

me Česko, občerstvení; 9:00

 Štětkovice – před hasič-
skou zbrojnicí
6. 4. Ukliďme Štětkovice

dobrovolný úklid obce 

a okolí v rámci akce Ukliď-

me Česko, občerstvení; 9:00

 Sedlec-Prčice – hřiště TJ 
Sokol Sedlec-Prčice
6. 4. Ukliďme Český 

Merán

dobrovolný úklid okolí 

v rámci akce Ukliďme Čes-

ko, posezení s opékáním 

buřtů; 9:00

 Hrachov – Ochrana 
fauny ČR
6. 4. Den ptactva

komentované prohlídky 

expozicí, aktivity pro děti, 

ukázky odchytu a kroužko-

vání ptáků; 10:00–14:00

 Osečany – rozhledna 
Drahoušek
6. 4. Otevření rozhledny 

Drahoušek na sezónu 2024

hudební vystoupení, občer-

stvení; 13:00

 Vysoký Chlumec – před 
budovou OÚ
6. 4. Ukliďme přírodu 

okolo Vysokého Chlumce

dobrovolný úklid obce 

a okolí v rámci akce 

Ukliďme Česko, opékání 

špekáčků; 13:00

 Kosova Hora – Sokolovna
6. 4. Karneval

SDH Kosova Hora pořádá 

karneval pro děti, DJ Sláva 

Bloch; 14:00

 Sedlčany – kotlina
7. 4. Všeobecná auto 

moto burza

7:00

 Krásná Hora nad 
Vltavou – cesta k rybníku 
Mezihoří
7. 4. Komunitní sázení 

stromů

vysazování lipové aleje, 

opékání buřtů; 9:00

 Svatý Jan
13. 4. Ukliďme Svatý Jan

dobrovolný úklid obce 

a okolí v rámci akce 

Ukliďme Česko, opékání 

špekáčků; 9:00

 Příčovy
14. 4. Pouť

 ROZHLEDNY

 Onen Svět
Langova rozhledna 

otevřeno o víkendech 

a svátcích; 9:00–18:00

 Chotilsko
Veselý vrch

otevřeno o víkendech 

a svátcích; 11:00–17:00

 Přední Chlum
Rozhledna Milada

otevřeno o víkendech 

a svátcích; 10:00–18:00

 Osečany
Drahoušek

otevřeno o víkendech 

a svátcích; 10:00–17:00

NECHVALICE Místní ochot-
nický divadelní spolek v ne-
děli 31. března a v pondělí 
1. dubna uvedl v nechvalic-
kém kulturním domě vlastní 
zpracování románu Julese 
Verna Cesta kolem světa 
za osmdesát dní. Další dvě 
divadelní představení spo-
lek zařadí do svého progra-
mu v pátek a v sobotu.

Hra, jejímž hlavním hr-
dinou je bohatý anglický 
džentlmen Phileas Fogg, 
který společně se svým 

francouzským sluhou Passe-
partoutem prožívá na cestě 
kolem světa různá dobro-
družství, měla ve čtvrtek 28. 
března v Nechvalicích svoji 
generálku. Ještě před jejím 
začátkem nám režisérka Lud-
mila Zrůbková stihla odpově-
dět na několik otázek.

Proč jste si vybrali prá-

vě hru podle románové 

předlohy Julese Verna?

Je to klasika, kterou 
spousta lidí ve svém dět-
ství četlo, a možná i vidělo 
prostřednictvím některého 
z fi lmových zpracování. Ří-
kala jsem si, že by se tato hra 
mohla líbit nejenom dospě-
lým, ale i dětem.

Jak dlouho jste zkouše-

li a jak často jste se před 

zkouškami scházeli?

Scénáře jsem rozdala před 
Vánocemi a zkoušet jsme za-
čali v lednu. Scházeli jsme se 
pravidelně dvakrát v týdnu.

Kolik členů vašeho 

ochotnického spolku 

ve hře účinkuje a kdo se 

zhostil dvou hlavních rolí?

Ve hře účinkuje celkem 
jedenáct ochotníků, z nichž 
jsou tři děti. Hlavních rolí se 

zhostili naši zkušení herci. 
Pana Fogga ztvárnil Miro-
slav Lalák a Passepartouta 
Marek Procházka.

Příběh se odehrává 

v sedmdesátých letech de-

vatenáctého století. Nako-

lik bylo vaše podání hry 

náročné na kostýmy?

Během hry putujeme 
po celém světě. Pro každou 
scénu jsme proto museli 
uzpůsobit kostýmy, aby od-
povídaly jednotlivým konti-
nentům a kulturám. Na vý-

robu jsme sáhli do vlastních 
zásob a spoustu kostýmů 
jsme si sami ušili.

Jak už název romá-

nu napovídá, hodně se 

v něm cestuje, a to vla-

kem, lodí, balónem, a do-

konce i na slonovi. Jak 

jste se popasovali s ces-

továním, když se vše ode-

hrává na jevišti?

Tak slona jsme určitě ne-
sháněli (úsměv). Vlaky i lodě 
jsme si namalovali a balón 
a slona budeme naznačovat. 
Hoši nakoupili desky, pod-
le mých návrhů je vyřezali 
a společně jsme je namalovali.

Máte ve vaší hře i scénu, 

jak cestovatele přepadnou 

indiáni?

Ano, máme. My se drží-
me přepisu Jiřího Tepera, lí-
bilo se nám jeho zpracování, 
a myslím si, že ve hře máme 
téměř vše, co čtenář najde 
i v knize Julese Verna, včet-
ně tržiště v Suezu.

Co vám dalo nejvíce za-

brat na zkouškách?

Asi to, aby představení 
bylo hratelné jenom na jed-
nom jevišti. Abychom zvlád-
li všechny scény, kterých 

tam je skutečně hodně, na-
konec jsem nechala vyro-
bit schůdky a hrajeme tak 
i mezi diváky. 

Uvažujete o tom, že kro-

mě domácí scény uvedete 

hru i na jiných místech?

Z důvodu náročnosti pří-
prav inscenace o tom zatím 
neuvažujeme. Nevím, jestli 
bychom byli schopni všech-
no převážet. Kulisy jsou 
vyrobené přímo pro naše 
jeviště, a také schůdky jsou 
udělané pro naše pódium. 

S jinými hrami jsme vystu-
povali v Sedlčanech, v Petro-
vicích a v jihočeských Chyš-
kách a Branicích, ale usoudili 
jsme, že pro tuto hru jsou 
náročné kulisy na převoz, 
takže ji uvedeme výhradně 
doma v Nechvalicích. Přesto 
si úplně nezavíráme dveře, 
může se v tomto směru ještě 
ledacos změnit.

Před generální zkouškou 
nechvalických divadelních 
ochotníků jsme mluvili také 
se starostou obce Jaroslavem 
Maškem, který nám řekl: 
„Činnost našich ochotníků 

sleduji již několik let a vím, že 

se jedná o spousty hodin zkou-

šení a práce, kterou odvádějí. 

Obdiv si však zaslouží neje-

nom oni, ale i jejich rodiny, 

protože se jedná o velký nápor 

na všechny členy těchto rodin. 

Jsem rád, že ochotnické diva-

dlo má v Nechvalicích dlouho-

dobou tradici a že před několi-

ka lety Jiří Lalák dal ochotníky 

opět dohromady. Já si jejich 

práce velice vážím, protože 

spolek je dobrou vizitkou naší 

obce. Doufám, že také spolek 

cítí naši podporu.“

David Myslikovjan

Spolek nechvalických divadelních 
ochotníků se vydal na cestu kolem světa, 
do cíle dorazil o víkendu

Nechvalický spolek ochotníků po skončení generální zkoušky už vyhlížel premiéru své nové hry Cesta 
kolem světa za 80 dní.
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OSTŘEDEK Nejmladší stol-
ní tenisté Tatranu zakon-
čili dlouhodobou soutěž 
v okrese Benešov fi nálo-

vým turnajem čtyř nejlep-
ších družstev v tělocvič-
ně organizátora TJ Sokol 
Ostředek. Ve dvoukolové 
základní části obsadili žáci 
ze Sedlčan druhou příčku 
za suverénní Sázavou.

„Celou sezónu se žáci 

střídali, aby si soutěž za-

hráli opravdu všichni,“ 

uvedl trenér mládežnic-
kého týmu Radovan Fak-
tor. „Hlavním tahounem 

byl nejzkušenější hráč On-

dřej Král, který tuto soutěž 

letos mohl hrát kvůli věku 

naposledy. Dále se pravi-

delně střídali Tadeáš Fak-

tor, Dominik Stibor, David 

Hejduk, František Novák 

a občas je doplnili Štěpán 

Padevět a Lam Nguyen. 

Do závěrečného turnaje 

mohli nastoupit hráči, kte-

ří odehráli více než třicet 

procent dlouhodobé soutě-

že. Toto splňovalo pět zmi-

ňovaných hráčů.“ 

Bohužel v termínu fi -
nálového turnaje byli 
k dispozici jen Ondřej 
Král, Tadeáš Faktor a Da-
vid Hejduk. I přesto byla 
tato trojice odhodlaná 
druhou příčku ze základ-
ní části obhájit. Systém 

turnaje byl jednoduchý, 
první čtyři družstva hrá-
la systémem každé s kaž-
dým. V prvním utkání los 

př iděli l  Sedl -
čanům tým SK 
Bystřice. Vel-
mi dramatické 
a  vyrovnané 
utkání skončilo 
výhrou Sedl -
čan 6:4. Body 
zajistili Faktor 
3, Král 2 a kluci 
spolu bodova-
li i ve čtyřhře. 
V e  d r u h é m 
utkání porazily 
Sedlčany Os-
tředek 7:3. Tři 
body vybojo-
val Král, dva 
Faktor,  jeden 
Hejduk a opět 
by l a  v í t ě z n á 
také čtyřhra. 

Po těchto dvou vítězstvích 
bylo jasné, že druhou po-
zici žáci uhájí. V závěreč-
ném utkání se Sázavou 
prohrály Sedlčany 8:2, 
když jedno utkání vyhrál 
Král a jedno Faktor. Sáza-
va tak potvrdila dominan-
ci z celé sezóny a zaslou-
ženě turnaj ovládla.

„Bodovací turnaje mlá-

deže na okrese Příbram 

stále pokračují. Vyvrcho-

lí závěrečným turnajem 

osmi nejlepších hráčů 

okresu v květnu. V nejlep-

ší desítce se zatím drží čty-

ři naši hráči: Král, Faktor, 

Hejduk a Novák. Žáky če-

kají ještě dva bodovací tur-

naje. Nejstarší dorostenci 

Vojtěch Matuška a Kamil 

Nguyen pokračují v sérii 

krajských bodovacích tur-

najů. Další je čeká příští 

týden ve Vlašimi. Matuška 

se již probojoval do elitní 

dvacítky v kraji. K jeho 

zlepšení přispělo i to, 

že pravidelně nastupuje 

v okresní soutěži mužů 

a několikrát již nastoupil 

za naše béčko v krajské 

soutěži II. třídy,“ doplnil 
Radovan Faktor.

David Myslikovjan

Zajel jsem si asi osmkrát 
Jizerskou padesátku, dva-
krát Vasův běh ve Švédsku 
(90 km), dvakrát Marcia-
longu v Itálii (70 km) a nyní 
Birken v Norsku (54 km). 
Umísťuji se v první polovi-
ně závodního pole a s tím 
jsem spokojený.

Jak náročný byl po-

slední závod?

Birken patří mezi nejtěž-
ší, protože start je v nižší 
nadmořské výšce než cíl. 
Závodní trať má převýše-
ní 1 200 m a závod se jede 
s batohem o hmotnosti 
3,5 kg. Byly zde i hodně 
náročné sjezdy, kde do-

cházelo často k úrazům. 
Já měl štěstí, že mě nikdo 
nesrazil.

Jak jsi se na závod při-

pravoval?

Nejlepší příprava je 
běžkování na sněhu. Pro 
letošní špatné sněhové 
podmínky jsem v přípravě 
najel necelých 200 kilomet-
rů, a to je moc málo. Takže 
běh na kondičku a trochu 
posilovna.

Co děláš poslední tý-

den před závodem? Mu-

síš hodně jíst nebo na-

opak?

Já stravu moc neře-
ším. V posledním týdnu 
zásobuji tělo magnesiem. 
Tvrdí se, že dlouhé vytr-
valostní laufy se jedou 
takříkajíc na večeři, proto 
se většina závodníků hod-
ně nají večer před závo-

Chceš být šťastný? Tak buď 
a na nic nečekej

dem. Já to jednou zkusil 
a pak jsem celou noc ne-
spal. Nyní v Norsku jsme 
si užívali sněhu a tři dny 
před závodem denně ly-
žovali, ale jen na pohodu. 
Jinak stačí před závodem 
dva dny klidu.

Jaké byly tvé dojmy, 

když jsi přijel na místo?

V Norsku letos napadlo 
více sněhu, než je obvyklé. 
Bydleli jsme ve srubech, 
které byly do poloviny za-
padané sněhem. Jen pro-
hrnutá pěšina ke dveřím. 
Nikdy jsem tolik sněhu po-
hromadě neviděl. Prostě 
nádhera.

J a k  v y p a d á  s t a r t 

a průběh závodu?

Prostředí a podmínky 
startu jsou na každém zá-
vodu jiné. Na Birkenu je 
hodně prostoru, spousta 
stop a závodníci rozděle-
ni do patnácti startovních 
vln, třináct tisíc závodníků 
tak má dost místa. Opakem 
je Marcialonga v Itálii, která 
se jede krásným horským 
údolím a různými vesni-
cemi, ale jsou zde maxi-
málně tři stopy vedle sebe 
a místy pouze jedna. To je 
pak strašná tlačenice, lok-
ty na lokty, běžky a hůlky 
často praskají. Společným 
prvkem pro všechny závo-
dy je předstartovní nervo-
zita, hlavně z toho, jestli se 
podařilo trefi t mázu.

Jaké bylo při Birkenu 

počasí?

Závod měl být původně 
v sobotu, ale pro nebez-
pečný vítr na horských 
hřebenech byl odložen 
na neděli. V neděli bylo su-
per počasí, akorát trochu 
mrazivé, ráno bylo -14 °C. 
Sněhové podmínky a po-
časí rozhodují o tom, který 
závod si člověk užije a kte-
rý bude těžkou dřinou.

Kolik Čechů jsi tam 

potkal?

Běžkařské závody jsou 
mezi Čechy velmi oblí-
bené, jsme často v počtu 
závodníků na třetím místě 
za Nory a Švédy. Jedná se 
většinou o stejné lidi, řadu 
z nich již znám a těším se, 
až je potkám.

Jak často přijímáš 

energii během závodu? 

Máš v batohu něco na do-

plnění energie?

Na tratích jsou občer-
stvovací stanice s nápoji 
a nějakým ovocem. Mně to 
stačí. S sebou vozím vosky, 
kdybych potřeboval pře-
mazat.

Ladíš formu celoroč-

ně?

V létě trochu jezdím 
na kole, jinak na fyzičku 
nemám moc čas, takže 
před každou běžkařskou 
sezónou začínám s kondič-
kou nanovo. Poslední roky 
si chodím zaplavat do ryb-
níka od května do října.

Příprava jistě zabe-

re hodně času. Máš čas 

na koníčky?

Hodně času to zabere 
pouze v zimě. Taky se mu-
sím přemlouvat jít běhat 
ven, když tam prší a fou-
ká studený vítr, ale bez 
kondičky se to nedá dělat. 
Koníčků mám víc. Hasiči 
– tam dělám velitele. Vče-
laření – ve spolku dělám 
jednatele. Rozšiřuji si vzdě-
lání na ČVUT v Praze. Jsem 
zastupitelem na obci, kde 
nyní řešíme řadu záležitos-
tí. Práce na domě a okolo. 
Užívám si s vnoučaty. Za-
jímá mě historie. Nyní mě 
oslovili ochotníci s menší 
rolí do divadla, tak si zku-
sím zase něco nového.

Jaké máš plány do bu-

doucna?

Ohledně běžkování 
jsem už zažil ledacos, mám 
z toho spoustu nezapome-
nutelných zážitků a mo-
mentálně nic neplánuji. 
Ale u mě se to může změ-
nit ze dne na den.

Na co bys rád odpově-

děl, ale nikdy se tě na to 

nikdo nezeptal?

Možná bych jen pozna-
menal z úplně jiného soud-
ku, že se mi nelíbí, jak si 
hodně lidí pořád na něco 
stěžuje, brečí nebo vyhro-
žuje stávkováním. Žijeme 
v krásné a relativně svo-
bodné zemi. V zemi bez-
pečné. Chceš být šťastný? 
Tak buď a na nic nečekej.

Jana Motrincová

Mladí stolní tenisté 
ve fi nálovém turnaji 
obhájili svoji pozici ze 
základní části

Ve fi nálovém turnaji nastoupila trojice hráčů 
Sedlčan ve složení David Hejduk (zleva), 
Tadeáš Faktor a Ondřej Král.

Petr Čihák absolvoval náročný 
běžkařský závod v Norsku.

Dokončení ze strany 1
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SEDLČANY Ve třetí dekádě 
března skončil na zimním 
stadionu devatenáctý ročník 
dlouhodobé pohárové sou-
těže amatérských hokejistů. 
Finálová utkání ve všech 
třech ligách měla dobrou 
úroveň i pěknou diváckou 
kulisu a byla dobrou pozván-
kou na jubilejní dvacátý roč-
ník turnaje.

Nejúspěšnějším muž-
stvem z regionu se stal tým 
HC River Boys Zvírotice, 
který se probojoval do fi nále 
první ligy, v němž podlehl 
Rebelu Sázava. Po skončení 
hokejové sezóny jsme oslo-
vili vedoucího a aktivního 

hráče chlapců od vody Jana 
Řandu a položili mu několik 
otázek.

Jak byste zhodnotil ne-

dávno skončenou poháro-

vou sezónu?

Tato sezóna pro nás 
byla lepší než loňská, ať už 
z pohledu výsledků, nebo 
i docházky. Přesto jsme tři 
nebo čtyři zápasy odehráli 
jenom v osmi lidech. Loni 
se nám povedlo doplnit kádr 
našeho týmu o několik klu-
ků, ale ono je to tak trochu 
v uvozovkách, protože jed-
nomu z nich je pětapadesát 
roků. V celé základní části 
soutěže jsme prohráli pouze 
s vítězem turnaje a jednou se 
Slavojem Obecnice, což jsme 
brali jako úspěch.

Věřili jste si ve fi nále 

na sázavský Rebel?

Věřili jsme si, protože 
v posledním duelu se nám 
povedlo porazit Rebely 3:2. 
Byli jsme natěšení na fi nálo-

vé utkání, ale bohužel jsme 
nedokázali proměňovat tu-
tové šance a hned vzápětí 
jsme několikrát inkasovali.

Koho byste zvlášť po-

chválil z vašeho týmu 

za přístup k turnaji?

Nejlepším naším střelcem 
a nejlépe bodovaným hrá-
čem v této sezóně byl Radek 
Kutiš. Letos se mu opravdu 
dařilo a atakoval nejvyšší 
příčku pro nejúspěšnějšího 
střelce turnaje. Vyzdvihnout 
musím také výkony branká-
ře Michala Šimůnka. Rozkle-
ky v bráně v jeho jednapade-
sáti letech jsou neuvěřitelné. 
Ve většině zápasů dělal kapi-

tána Maxim Dudukin, a když 
několikrát nemohl přijít, 
tak jsme prohráli. Maxim 
nám nosil štěstí. Pomohl 
nám také náš bývalý bran-
kář Dušan Matějka, ačkoliv 
tentokrát ne svými výkony 
na ledě, a jsme za to moc 
rádi. Nesmím zapomenout 
ani na trenéra Pavla Tylicha, 
který je u mužstva už dlouhá 
léta. Hlavně jsme ale i v této 
sezóně fungovali jako tým.

Sešli jste se po skončení 

fi nálového zápasu, abyste 

ukončili sezónu i pokud se 

týká společenské stránky?

My jsme byli připraveni 
na obě varianty, takže jsme 
přichystali sekt. Po skonče-
ní fi nále jsme si řekli, pojď-
me si to užít, takže jsme 
zůstali na sedlčanském zim-
ním stadionu, a když kolem 
půlnoci došlo pivo, bylo 
to znamením, že je čas jít 
domů (úsměv). 

David Myslikovjan

20. kolo krajského 
přeboru
SK Poříčany – TJ Tatran 

Sedlčany 4:1 (2:0)

Branka Sedlčan: 66. T. 
Říha

20. kolo I. A třídy 
sk. A
TJ Sokol Sedlec-Prčice – 

TJ Jíloviště 3:2 (2:2)

Branky Sedlce-Prčice: 6. 
M. Prchlík, 12. M. Davídek, 
78. (p) M. Hájek

18. kolo I. B třídy 
sk. E
TJ Tatran Sedlčany B – 

SK Tlustice 1:1 (0:0)

Branka Sedlčan: 80. R. 
Kvěch
SK Petrovice – MFK Dob-

říš B 0:0 (0:0)

18. kolo okresního 
přeboru
TJ Zduchovice – TJ So-

kol Dublovice 1:1 (1:1)

Branka Dublovic: 26. J. Lo-
moz

18. kolo I. A třídy 
dorostu U19 sk. D

TJ Tatran Sedlčany – FC 

Jílové 2:3 (2:0)

Branky Sedlčan: 15. a 33. 
T. Hodouš
TJ Viktoria Vestec – Sed-

lec-Prčice + Jesenice 5:1 

(3:1)

Branka Sedlce-Prčice + Je-
senice: 11. V. Podzimek

12. kolo okresního 
přeboru dorostu
Láz/Obecnice – TJ Krás-

ná Hora 2:1 (1:1)

Branka Krásné Hory: 21. 
Vít Polák
Sedlec-Prčice/Jesenice 

B – SK Březnice 1918 3:2 

(2:1)

Branky Sedlec-Prčice/Je-
senice: 3. J. Rozvoda, 15. 
a 74. (p) M. Zrůbek, 
TJ Tatran Sedlčany B – 

Daleké Dušníky/Milín B 

1:2 (0:1)

Branka Sedlčan: 85. Š. Ma-
cháček

2. kolo okresního 
přeboru starších 
žáků sk. B 9.–16. 
místo 
TJ Sokol Daleké Dušníky 

– TJ Sokol Kamýk nad 

Vltavou 6:1 (3:1)

Branka Kamýku n. Vlt.: 36. 
J. Folbrecht

2. kolo okresního 
přeboru mladších 
žáků sk. B 1.–8. 
místo 
TJ Sokol Jesenice – TJ 

Spartak Rožmitál p. Tř. 

1:1 (0:1)

Branka Jesenice: 60. P. Ho-
loubek

5. kolo okresního 
poháru sk. C
TJ Sokol Sedlec-Prčice B 

– SK Pečice 1:1 (0:1)

Branka Sedlce-Prčice: 57. 
R. Kubíček
SK Kosova Hora – TJ So-

kol Drahlín 4:2 (3:0)

Branky Kosovy Hory: 21. 
M. Fiala, 35. J. Vyskočil, 
42. J. Květ, 75. L. Tomášek

5. kolo okresního 
poháru sk. D
TJ Sokol Kamýk nad Vl-

tavou – TJ Sokol Pičín 

2:5 (2:1)

Branky Kamýku n. Vlt.: 30. 
M. Mašata, 38. M. Holák

David Štverák

SK Poříčany – TJ 
Tatran Sedlčany 
4:1 (2:0) 
POŘÍČANY TJ Tatran Sedl-
čany zavítal ve 20. kole 
fotbalového krajského pře-
boru v neděli 31. března 
k soupeři, který měl před 
zápasem v tabulce o šest 
bodů více. Oba týmy před 
vzájemným utkáním před-
chozí zápas vyhrály.

Rychlý nástup
Domácí v zádech se 

slušnou diváckou kulisou 
přes 200 diváků se s ni-
čím nepárali a hned ve 2. 
minutě se ujali vedení 1:0. 
Trefi l se Martin Dudla. 
Neuběhlo dalších čtrnáct 
minut a Poříčany se prosa-
dily ze standardní situace 

podruhé. Na 2:0 zvyšoval 
Jakub Hanzl. Více se už 
v prvním dějství nestalo.

Poříčanští hráli 
agresivně

Ve druhém poločase 
chtěl Tatran co nejdříve 
vstřelit branku, aby sou-
peře znervóznil a mohl 
s výsledkem ještě něco 
udělat. Jiskřička naděje 
vzplála v 66. minutě, když 
Tomáš Říha překonal 
brankáře Tomáše Vyma-
zala – 2:1. Domácí celek 
hrál hodně agresivně, což 
dokazuje i pět žlutých ka-
ret z ruky rozhodčího Jiří-
ho Řičici pro Poříčanské, 
kdežto Tatran vyfasoval 
jen jednu. Poříčany hro-
zily nejvíce po standard-
ních situacích a také další 

branka padla po ní, když 
Jan Makovský uklidil v 73. 
minutě míč až do sítě – 3:1. 
Veškerou snahu na body 
utnula v 83. minutě odpís-
kaná penalta. Její exekuce 
se ujal Adam Řehák a na-
posledy v utkání překonal 
sedlčanského brankáře Fi-
lipa Dřevojana – 4:1. 

Sestava Tatranu: F. 
Dřevojan – Kdolský, Plesl, 
Říha (67. Habart), Štem-
berk (67. Schwarz), Hanuš, 
M. Krůta, L. Brotánek, So-
chůrek, Krotil (74. J. Chlas-
ták), Sirotek.

Tatran je po 20. kole 
v tabulce na devátém mís-
tě s 27 body a skóre 37:34. 
Další utkání hraje v neděli 
7. dubna od 16.30 hodin 
na svém hřišti se Sokolčí. 

David Štverák

Fotbalové víkendové výsledky 
regionálních družstev

Domácí hráči se 
s ničím nepárali

Hokejisté Zvírotic jsou v této 
sezóně nejúspěšnějším 
pohárovým týmem z regionu

Jedním z dlouhodobě aktivních hráčů týmu Zvírotic je Aleš Huml. 
Na snímku je se svojí dcerou Sárou.
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„Hele, nejsi ty náhodou Armén?“ 

zeptal se pro mě tak trochu nepo-

chopitelně uprostřed minulého týd-

ne jeden můj známý na moji ná-

rodnost. „Proč bych měl být, vždyť 

jsem rodilý Čech,“ odpověděl jsem, 

aniž jsem věděl, kam míří. „Tak si 

přečti sestavu fotbalistů, co včera 

hráli proti naší reprezentaci,“ opá-

čil kamarád, a tak jsem si ji přeče-

tl. A vskutku docela žasl. V dresu 

Arménie totiž proti nám nastoupili 

hráči, kteří se jmenovali Davidjan, 

Harojan, Sevikjan, Balekjan, Ho-

vhanisjan, nebo Mkrtčjan. Samý 

jan, tak jak končí i moje příjmení.

Okamžitě jsem si vzpomněl 

na svoji základní školní docházku, 

kdy jsem se zúčastnil okresní sou-

těže na téma, Co víš o Sovětském 

svazu. Tehdy poté, co do mě sou-

družka učitelka natloukla ruskou 

básničku, ke mně přistoupil jeden 

z členů poroty a zeptal se mě, jest-

li nejsem náhodou Armén. Zdů-

vodnil to tím, že známý hudební 

skladatel Aram Chačaturjan byl 

Armén, tak já budu zřejmě také. 

Tenkrát jsem byl prvně překvapen, 

proč bych měl být. 

Hned večer po skončení soutě-

že, na které jsem pro naši základní 

školu, hlavně díky procítěné recita-

ci, vybojoval krásné čtvrté místo, 

jsem oslovil tatínka, jestli nejsem 

skutečně Armén. A tatínek odpo-

věděl: „Hele, mě se už taky ptala 

spousta lidí na naše neobvyklé pří-

jmení. A tak jsem po tom začal pá-

trat. A zjistil jsem, že někdy v době 

napoleonských válek na začátku 

devatenáctého století se tady v Če-

chách mohl skutečně usadit ně-

který z vojáků z této země, který 

bojoval proti Napoleonovi.“ 

No tak to vidíte, tak třeba ně-

který z mých předků byl skutečně 

Armén.            David Myslikovjan

Na jedné základní škole se skupinka 
žáků a žaček domluvila na tom, že by 
je mohlo docela dobře pobavit, když 
se jedna z nich začne zajímat o přesně 
vytipovaného spolužáka a ostatním pak 
bude přeposílat vše, o čem si s ním bude 
psát. Vybrali si k tomu trochu obéznější-
ho kluka z čerstvě rozvedené rodiny, se 
kterým se ve třídě nikdo moc nepřátelil. 
Zejména holky ne.

Kluk byl nejdřív překvapený a ne-
důvěřivý. Pak ale svému štěstí uvěřil. 
A začal se otevírat. Žačka sedmé třídy 
vydržela hrát svoji roli celý měsíc.

Takových případů zneužití důvěry 
se nejspíš dějí desítky. Tenhle příběh 
na mě zvlášť zapůsobil, protože mi ho 
vyprávěl někdo, kdo byl jeho přímým 
svědkem. Mojí první reakcí bylo, že se 
na tu slečnu, která je něčeho takového 
schopná, půjdu snad podívat. Stejně 
jako se ještě na začátku minulého století 
chodili lidé dívat do takzvaných obludá-
rií či kabinetů kuriozit na osoby s různý-
mi anomáliemi. Se dvěma hlavami třeba, 
se znetvořenými obličeji, s abnormálně 
zvětšenými či naopak zakrslými částmi 
těla. Vzápětí jsem si ale uvědomil, že 
bych na slečně nejspíš nic zvláštního ne-
našel. Že bude vypadat stejně jako jiné 
teenagerky, které denně potkávám.

Ale ta myšlenka na dřívější obludá-
ria už mi v mysli zůstala a začala v ní 
žít vlastním životem. Napadlo mě, že 
bychom podobné kabinety mohli zři-
zovat i dnes. Jen bychom v nich nesou-
středili exempláře zrůdné napohled, 
ale uvnitř. Možná by nebylo od věci 
vytvářet z takových exponátů živé sku-
pinové portréty i s jejich rodiči. Chodili 
bychom se na ně dívat, na tabulkách 
zavěšených na jejich krku bychom se 
dočítali, jakých krutostí se na druhých 
dopustili. Odcházeli bychom od nich 
s ponaučením, že zrůdnosti páchají 
i lidé, kteří vypadají vlastně skoro stej-
ně mile jako my. Možná i se zadosti-
učiněním, že my se něčeho takového 
nedopouštíme, že my snad naštěstí pa-
tříme mezi ty nepostižené.

Žačka, která nepovažovala za ubohé 
pro pobavení ostatních po třicet dní, ve-
čerů a nocí okrádat zvlášť zranitelného 
kluka o důvěrnosti a milostná vyznání, 
by v takovém kabinetu zrůdností byla 
vzorovým přírůstkem.

Tomáš Míka Klein

Když se objevila v médiích zprá-
va, že nejvyšší boss odborů Josef 
Středula již několik měsíců neza-
platil odborářské příspěvky, bylo 
to všem k smíchu. Z příspěvků si 
odhlasoval královský plat a takhle 
chtěl škudlit.

Bývalý prezident Miloš Zeman 
jej před časem na sjezdu odborů 
vyzval, aby kandidoval na prezi-
denta, že jej podpoří. A když se 
měl Středula předvést poslední 
den kampaně, jako důvěryhodný 
kandidát po boku všech ostatních, 
ohlásil, že odstupuje a svým pří-

padným voličům doporučuje volit 
profesorku Danuši Nerudovou.

Vlastně jsem se divil, že Zema-
novi tak naletěl. Která vrcholná 
funkce je takovým korytem, jako 
šéfovat odborům? Asi mu vše stoup-
lo do hlavy, snad pocítil moc a po-
litickou sílu. Až se poslední dobou 
objevovaly názory, že jedná jako 
třetí opoziční strana bez demokratic-
kého zvolení do Parlamentu. Na od-
borářských demonstracích trpěl 
účast opravdu kdekoho. A pak bez 
uzardění šel na jednání tripartity, 
aby tam hájil zájmy pracujících proti 

zaměstnavatelům i proti zástupcům 
státní administrativy.

Když už jsem si říkal, že nový 
předseda odborů bude konečně 
někdo důstojný, vzdělaný, člověk 
bez masky ordinérního ouřady, 
přečetl jsem si, že Středula kandi-
duje znovu a nemá soupeře. Tak si 
to vezměte, takové koryto a odbory 
nemají nikoho schopnějšího, než je 
Středula, který pracoval krátkou 
dobu po průmyslovce na údržbě 
v železárnách a pak už jen v odbo-
rech. No, nejsou lidi.

Vladimír Roškot

Mluvčí prezidenta Ruské federace 
12. 11. 2021 na tiskové konferenci 
prohlásil, že údajné plány Moskvy 
na invazi na Ukrajinu jsou „prázd-
né a nepodložené pokusy vyvolat 
napětí“. 21. listopadu v ruské státní 
televizi uvedl, že jde o „uměle vyvo-
lanou hysterii“. Ke zprávě „Kreml: 
Rusko na nikoho nezaútočí“ Peskov 
o den později novinářům řekl, že 
„Rusko neskrývá žádné agresivní plá-

ny, a že je absolutně chybné z pohy-

bu ruské armády vyvozovat takové 

úmysly“. 28. listopadu 2021 Peskov 
prohlásil, že „Rusko nikdy nepřipra-
vovalo, nepřipravuje, ani nebude 
připravovat plány k útoku na koho-
koliv, protože Rusko je mírumilov-
ná země, která má zájem na dob-

rých vztazích se svými sousedy“.
17. prosince Rusko předložilo 

světu seznam ultimativních poža-
davků.

27. ledna 2022 americký prezi-
dent Joe Biden varoval, že riziko 
ruského útoku je bezprostřední.

7. února 2022 NATO informuje 
o přesunu 30 tisíc ruských vojá-
ků do Běloruska, do třech lokalit 
ve vzdálenosti 50 km od ukrajin-
ských hranic. 10. února ministerstvo 
zahraničí USA vyzývá své občany, 
aby neprodleně opustili Ukrajinu. 15. 
února Moskva prohlašuje, že začíná 
stahovat své vojáky od ukrajinských 
hranic zpět na základny v ruském 
vnitrozemí. Jde o 130 tisíc mužů. 
Podle Moskvy totiž celou dobu nešlo 

o přípravu na válku, ale o běžné vo-
jenské cvičení. 18. února Biden pro-
hlašuje, že Putin se již rozhodl pro 
invazi, včetně útoku přímo na Ky-
jev. Moskva stále odmítá, že by se 
chystala na svého souseda zaútočit. 
20. února se během telefonátu mezi 
prezidenty Putinem a Macronem 
oba dohodnou na diplomatickém ře-
šení napětí. V noci z 23. na 24. února 
Rusko plnou silou útočí na Ukrajinu, 
pokouší se obsadit Kyjev a fyzicky 
zlikvidovat ukrajinského prezidenta.

28. 3. 2024 prezident Ruské fede-
race prohlásil, že je naprostý nesmy-
sl, aby Rusko zaútočilo na Pobaltí, 
Polsko nebo Českou republiku. Vůči 
těmto státům prý Rusko nemá agre-
sivní úmysly…     Bohumil Vohanka

Z E  Z Á P I S N Í K U 
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Kabinet lidských 
zrůdností

G L O S A

24. února 2022

P O Z N Á M K A

Nejsou lidi

F E J E T O N

Možná jsem potomek Arména
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